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Spoznali smo, da s kvalitetnim 
delom lahko uspemo 

V maju sta bili za če-
vljarje dve pomembni 
sejemski prireditvi. Pr-
va je bila v Milanu, 
kjer so razstavljalci 
prikazali poleg vzorcev 
naravnega in umetne-
ga usnja tudi nove do-
sežke na področju 
strojne opreme za če-
vljarsko in usnjarsko 
industrijo. Milansko 
prireditev so obiskali 
tudi naši predstavniki 
iz tehničnega sektorja, 
predvsem zaradi ogle-
da novih strojev in na-
prav. 

Druga, prav tako po-
membna prireditev je 
bila v Pirmasensu, kjer 
so bili predstavljeni 
naravni in umetni ma-
teriali za zgornje in 
spodnje dele obutve, 
ki se uporabljajo v če-
vljarski industriji. Po-
sebna značilnost sejma 
v Pirmasensu je pred-
vsem predstavitvi gi-
banja cen materialov 
za tekočo sezono. Se-
jem je predstavil mate-
riale za sezono po-
mlad-poletje 1985, cene 
pa veljajo za sezono je-
sen-zima 1984. 

Na vprašanje zna-
nim proizvajalcem 
usnja: kakšne bodo ce-
ne v obdobju od maja 
do decembra 1984, je 
bil odgovor skoraj ved-
no enak. Cene narav-
nega usnja bodo pora-
sle za okrog 5—12%. 
Predvidevajo, da so se-
danje cene za goveje 
usnje, to je 60—65 
nemških mark m2 za-
jamčene, da pa bo v 
zadnjem četrtletju po-

novno že občutna rast 
cen, izražena v prej 
omenjenih procentih. 
Zaradi lažjega razume-
vanja naj povem, da 
stane usnje iz govejih 
kož anilinske dodelave 
v Italiji okrog 3.650 
din/m2, v ZRN pribli-
žno 4.050 din/m', v 
obeh primerih so na os-
novno ceno usnja pri-
računane tudi carinske 
dajatve in vsi ostali 
spremljajoči stroški, 
medtem ko so cene 
usnja na jugoslovan-
skem trgu od 4.300 do 
5.200 din za m'. Pri tem 
moramo upoštevati tu-
di obvezno devizno 
združevanje za nabavo 
domačega usnja, kar 
znese od 2—12$ za m' 
usnja. 

Poleg pregleda med 
gibanjem svetovnih 
cen usnja, smo si na 
sejmu ogledali tudi no-
ve modele kopit, ki ni-
so bistveno drugačni 
od sedanjih, razen do-
ločenih izpeljank, ki 
naj bi v končni fazi da-
li obutvi modni pouda-
rek. 

Kako pomembno je 
za našo DO poznava-
nje svetovnih cen in 
veliko število proizva-
jalcev usnja, nam pove 
tudi podatek, da nekaj 
let nazaj nismo uva-
žali, razen vzorčnih 
materialov, nobenega 
usnja. V letu 1983 smo 
uvozili okrog 15.000 mJ 

usnja, medtem, ko ga 
bomo v letu 1984 skoraj 
100.000 m2, kar predsta-
vlja več kot 25 starih 
milijard dinarjev. To 
pa je toliko, da nam 
lahko bistveno izboljša 
ali poslabša rezultat 
dela. 

Natančen opazova-
lec sejma je lahko iz 
množice predstavlje-
nih modelov usnja, 
obutve in ostalih 
spremljajočih materia-
lov spoznal, da ni iz-
hod v stalni menjavi 
barvnih odtenkov, ra-
zličnih konic pri kopi-
tih in uporabe razli-
čnih materialov. Osno-
va za pravilno dopad-
Ijivo in dohodkovno 
uspešno pripravljeno 
novo kolekcijo obutve 
je v pravilni kombina-
ciji že poznanih barv-
nih odtenkov, kvalitet-
no izbranemu narav-
nemu usnju in umet-
nemu usnju in ostalih 
spremljajočih materia-
lih, kakor tudi v kvali-
tetni izdelavi, ki naj da 
končnemu izdelku po-
membno vrednost, kar 
edino lahko firmo uve-
ljavi ali pa jo onemo-
gočile tega ne upošte-
va. 

Jože Bogataj 

NAŠ K CENE 
VIŠJE ZA 20 % 

Inflacija pri nas je bila 
lani najmanj 60 %, s tež-
njo nadaljnje rasti. V za-
hodnem svetu je le-ta 
povprečno 5—6 %, in kot 
kaže, bo pri tem ostalo. 
Povečanje razlik med na-
šo inflacijo in inflacijo v 
zahodnem svetu nam 
onemogoča uspešnost v 
izvozu in povečuje odvis-
nost od uvoza repromate-
riala. I)a bi zaustavili in-
flacijo, je bila pri nas 
sprejeta projekcija giba-
nja cen v letu 1984. V pro-
jekciji je določen odsto-
tek povečanja cen po če-
trtletjih za vse panoge go-
spodarstva. Za obutev je 
predvideno 20 % za vse le-
to. Pri postavljanju cen se 
bomo morali vključiti v 
določene okvire, kar pa 
bo zaradi stalnega pora-
sta cen repromateriala in 
ostalih stroškov težko 
uresničljivo. Ker povsod 
to ni mogoče v skladu s 
projekcijo, moramo za 
domače tržišče zožiti pro-
izvodni program. Tako 
bodo delali tudi ostali 
proizvajalci, kar bo nujno 
privedlo do slabše ponud-
be blaga na našem trži-
šču. V našem programu 
se bomo najtežje vključili 
pri tekmovalnih smučar-
skih čevljih. Če nam ne 
bodo odobrili cen za tek-
movalne smučarske če-
vlje, jih za domače tržišče 
ne bomo mogli delati. Z 
ostalo obutvijo pa se bo-
mo lahko vključili v pro-
jekcijo, kar pomeni, da 
bomo zaradi cen jesen-
sko-zimsko obutev pra-
vočasno poslali na trg. 

Silva Pivk 



dogovarjamo ser - dogovorili smo se 

Ob rob sklepov delavskih svetov 
Delegati delavskih svetov 

TOZD, DSSS in delovne organi-
zacije so na svojih 3. rednih se-
jah 21. in 22. maja 1984 razpra-
vljali o mnogih vprašanjih in 
med drugim: 

— ugotovili, da je višina in-
deksa uspešnosti poslovodnih 
delavcev, ki je odvisna od po-
prečja indeksa konvertibilnega 
izvoza na delavca v Alpini, v pri-
merjavi s konvertibilnim izvo-
zom na delavca v usnjarskopre-
delovalni industriji 98,26 ter in-
deksa dohodka na delavca v Al-
pini, v primerjavi z dohodkom 
na delavca v usnjarskopredelo-
valni industriji 127,98. Poprečje 
indeksov je tako 112,98. Stimula-
cija se na podlagi indeksov po 
pravilniku poveča z 8 na 10 %. 

— sprejeli so sklep o pripravi 
in sprejetju srednjeročnega pla-
na DO Alpina za obdobje 
1986-1990 

— potrdili so nove višine po-
vračil stroškov, ki so jih imeli 
delavci pri opravljanju del oz. 
nalog za temeljno organizacijo. 

Delavski svet delovne organi-
zacije je poleg vprašanj, ki so 
jih obravnavali tudi drugi delav-
ski svet potrdil sklepe odbora za 
izobraževanje o podelitvah šti-
pendij, kjer se je na 50 razpisa-
nih štipendij za obutveno smer 
prijavilo samo 13 prosilcev. Za 
kovinarsko smer se je na štiri 
razpisane štipendije prijavilo 7 
prosilcev, trije so bili odklonje-
ni. Razpisana in podeljena je bi-
la ena štipendija za kuharsko 
smer. Za štiri razpisane štipen-
dije za ekonomsko srednjo šolo 
je bilo prijavljenih kar 15 prosil-
cev. Štipendije so bile podeljene 
po uspehu najboljšim prosilcem. 
Po ena štipendija je bila podelje-
na za študij ekonomije I. in za 
II. stopnjo in za kemijsko fakul-
teto. 

Obravnavane so bile tudi pri-
jave za oddelek obutvene šole v 
Zireh. Odbor je pri odobritvi šo-
lanja upošteval kriterije. Za teh-
nično čevljarsko šolo je bilo odo-
breno šolanje 19 prosilcem, za 
kvalifikacijo v obutveni stroki 9, 
za prekvalifikacijo v obutveno 
stroko pa 8 prosilcem. 

Marka Kavčiča so potrdili kot 
možnega kandidata za štipendi-
jo iz Titovega sklada. 

Delavski svet TOZD Proizvod-
nja je razpravljal še naslednje: 

— sprejet je bil samoupravni 
sporazum o združevanju sred-
stev v surovinsko bazo za surove 
kože za leto 1984. Alpina bo v te 
namene združila 8.290.000,— 
din. Za ta znesek združevanja 
pa bo dobila 30.500 m' govejega 
usnja z licem, 29.000 m' govejih 
cepljencev, 4.000 m' svinjskega 
velurja, 14.500 m' svinjskih pod-
log ter 2.500 m' svinjskega ce-
pljenca. Devizna udeležba za iz-
gotovljeno goveje usnje in ce-
pljenec, svinjski velur in svinj-
sko podlogo je 2 S, za cepljenec 
iz svinjskega usnja pa 1 S za m'. 

— sprejet je bil samoupravni 
sporazum o združevanju sred-
stev za izgradnjo primarne tele-
fonske mreže v industrijski coni 

Žiri. Alpina bo pokrila 45 % inve-
sticije za kable v industrijski co-
ni, delež Alpine pa znaša 
2.421.000,- din. 

— sprejet je bil sklep o usta-
novitvi novih del oz. nalog: 
6933 — erodiranje orodij I (13. 
sk.), 6934 — erodiranje orodij II 
(11. sk.), 6935 - vlivanje barv-
nih kovin in obdelava odlitkov 
(12. sk.) in 6936 — varjenje in iz-
delava orodij (12. sk.). Pri delu 
6927 in 6928 — izdelava nekovin-
skih orodij I in II so potrdili do-
polnitev opisa del oz. nalog, sku-
pina pa se s tem ni spremenila. 

Analitična ocena pa se je za 20 
točk povečala pri delu (5301 — 
vodenje dela v sekalnici. S tem 
pa se je spremenila skupina iz 
11. v 12. 

— sprejeta je bila pogodba o 
oddaji planinskega doma na Go-
ropekah v zakup Franetu Pišlar-
ju iz Škofje Loke. Zakupnina za 
prvih šest mesecev znaša 
10.000,— din, za naslednjih šest 
mesecev pa 15.000,— din. Pogod-
ba je bila sklenjena za eno leto. 
Če bomo z delom zakupnika po 
preteku enega leta zadovoljni, 
bomo pogodbo podaljšali. 

— imenovali so komisije za 
reševanje reklamacij obutve po 
posameznih linijah 

— podaljšan je bil samoupra-
vni sporazum z OOUK Koopera-
cija Viko Varaždin 

— za potrebe obratnih sred-
stev se pri Osnovni banki Prišti-
na, poslovna enota Beograd ve-
že 10.000.000,- din za dobo 36 
mesecev po obrestni meri, ki je 
2 % nižja od obrestne mere 
eskonta menic. Sredstva se ve-
žejo s ciljem, da se pridobi 
eskontni limit v višini 
25.000.000,— din po veljavnih 
obrestnih merah 

— odobrili so povečanje stro-
škov zaradi podražitev, v višini 
20 % k predračunski vsoti za hla-
dilno vodo pri hali Plastike 

— za asfaltiranje dvoriščne 
poti med skladiščem končnih iz-
delkov in skladiščem lahko 
vnetljivih materialov so odobrili 
dodatna finančna sredstva, v vi-
šini 1.841.400,- din 

— za gradnjo skladišča lahko 
vnetljivih materialov so zaradi 
povečanja stroškov in podraži-
tev pri gradnji odobrili dodatna 
finančna sredstva v višini 
3.322.000,- din 

— odobren je bil nakup nove-
ga trakastega konfekcijskega 
transporterja z rezervnimi deli 
in 150 kom. plastičnimi zabojčki 
v vrednosti 1.387.417,— din za 
Col 

— sprejet je bil predlog za 
odobritev kredita proizvajalca 
pri nakupu stroja za brizganje 
Belmatik od Belišča. 

Delavski svet TOZD Prodaja 
je poleg točk, ki so jih obravna-
vali tudi drugi delavski sveti 
razpravljal še o: 

— nagrajevanju v MPM: za-
radi najmanjšega indeksa do-
hodka v MPM je bila popravlje-
na degresivna skala za 5 %. V II. 
četrtletju pa mora biti rast OD 
po TOZD enaka, v primeru, da 

bodo odstopanja, se skala spre-
meni 

— za vodenje prodajalne Beo-
grad I. je bila imenovana Milo-
mirka Gnjatovič 

— sprejet je bil sklep, da se 
podpiše pogodba o nakupu loka-
la v Tuzli 

— Osnovni šoli padlih prvo-
borcev Ziri so brezplačno dali 7 
kom. že odpisanih računskih 
strojev Rudi Cajevec za tehnični 
pouk 

— že na prejšnjih sejah so 
obravnavali probleme pri aran-
žiranju izložb. Ker nimamo la-
stne aranžerske službe, je DS 
prodajalnam odobril znesek za 
aranžiranje. Glede na velikost 
izložb, so prodajalne razvrščene 
v tri grupe. I. grupi pripada za 
aranžiranje izložb 10.000,— din, 
II. grupi 8.000,- in III. grupi 
6.000,- din letno. 

Danijela Vehar 

Bolje nekaj kot ničesar 
Konec letošnjega janu-

arja so bili izvoljeni orga-
ni sindikata v naši DO. 
Tako izvršni odbor sindi-
kata kot tudi komisije so 
morali takoj pričeti z de-
lom, saj morajo aktivno-
sti potekati vse leto. 

V z imskem času je ime-
la največ dela komisija za 
šport in rekreacijo, saj so 
se najrazličnejša tekmo-
vanja doma, v občini in 
drugih krajih kar vrstila. 
Vendar tudi komisija za 
življenjske in delovne po-
goje ni držala rok križem, 
saj je pripravljala prazno-
vanje Dneva žena, enotne 
kriterije za razporejanje 
za letovanje, sodelovala 
je z odborom za delitev 
sredstev sklada skupne 
porabe — stanovanjski 
del. Sedaj se je že začelo 
delo komisije za izlete, 
saj so dopusti in z njimi 
tradicionalni izleti pred 
vrati. Prav tako tudi ko-
misija za preskrbo ni mi-
rovala. Pravkar teče akci-
ja za nabavo fižola, naj-
večje delo pa jo seveda 

čaka jeseni pri preskrbi 
ozimnice. 

Z vse težjimi življenj-
skimi pogoji zaposlenih 
ob padcu življenjske ra-
vni bo imela tako komisi-
ja za življenjske in delo-
vne pogoje kot tudi IO 
sindikata nalogo, da v so-
delovanju s socialnimi 
službami zaščiti najbolj 
ogrožene družine, čeprav 
menim, da bi moral tako 
sindikat kot tudi delovna 
organizacija zagotoviti, 
da ob normalnem delov-
nem prispevku vsak za-
služi zase in za družino 
— brez socialnih pomoči. 

Mnogo je nalog, ki jih 
bi moral obravnavati sin-
dikat in njegove komisije, 
a je na žalost vse preveč-
krat le preskrbovalec 
ozimnic in že omenjenih 
malenkosti , svoje najvaž-
nejše vloge pa niti naš ni-
ti sindikat v drugih DO, 
pa tudi celotna sindikal-
na organizacija ne ures-
ničuje ali pa jih ne more 
uresničiti. 

Anica Govekar 

Konec maja so se v Sindikalni dvorani zbrali predstavniki 
delovnih organizacij, to je direktorji in predsedniki delav-
skih svetov ter predsedniki skupščin oz. svetov krajevnih 
skupnosti zgornjega dela Poljanske doline. To je bil eden iz-
med posvetov, ki jih je po vsej občini pripravil izvršni svet v 
zvezi z uvajanjem ukrepov za dosego stabilizacije gospodar-
stva 
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Mladi sedaj mnogo bolj načrtno 
Iztekel se je maj, mesec mla-

dosti in z njim prireditve in pro-
slave v zvezi s praznovanjem 25. 
maja — našega praznika. Govo-
ri, lepe besede, obljube so že po-
zabljene, tegobe in problemi 
mladih pa ostajajo. Kot vse or-
ganizacije, tudi mladina pri nas 
preživlja kritično obdobje in to 
vse od federacije, republike, ob-
čine, do osnovnih organizacij. 
Največji problem pa je še vedno 
premajhna vključenost mladih v 
dogajanja in razreševanja last-
nih vprašanj. ZSM je še vedno, 
čeprav nerada, otrok vseh osta-
lih D PO. Mladi to najbolj občuti-
mo v primerih, ko se odloča o 
kakšni pomembni stvari ali pa 
kadar hočemo uveljaviti svojo 
voljo — mogoče nerazumljivo za 
»odrasli svet«. Geslo »Na mladih 
stoji svet« pa tako ali tako velja 
'e takrat, ko se pripravljajo ra-
zne delovne akcije ali pa takrat, 
kadar je treba mladino kritizira-
ti, čeprav vemo, da je v vsakem 
primeru lažje kritizirati kot pa 
delati. 

Kaj pa tare množice 
mladih 

Naša osnovna organizacija 
šteje lepo število mladih, in po-
javljajo se razni problemi, toda 
mnogo jih ostaja skritih, ker 
mladi nimajo poguma in volje, 
da bi jih razodeli ali pa se jim 
zdi, da se tudi potem stvari ne bi 
Rešile. Res je, da je mnogo vpra-
šanj, ki se ne dajo rešiti čez noč, 
toda skupna akcija, prizadev-
nost in vztrajnost rodijo sadove. 
Tudi za alpinsko mladino se je 
izkazalo, da to velja. Nekaj let 
nazaj o delu mladih v Alpini ni 
bilo slišati ničesar in veliko dela 
Jf bilo potrebno, da smo pripe-
ljali mladinsko organizacijo na 
stopnjo, kjer je sedaj. A zaveda-
mo se, da smo naredili še mnogo 
Premalo, kar je dokazala tudi 
'etna konferenca, ki smo jo or-
ganizirali v počastitev meseca 
mladosti, 12. maja v planinskem 
domu v Goropekah. Najprej smo 
ocenjevali delo mladinske orga-
nizacije v preteklem letu in me-
nili, da smo načrt zelo uspešno 
Uresničevali. Nato smo sprego-
vorili o delu v letošnjem letu. 
Kot že v lanskem letu, smo si za-
stavili nalogo, da bomo čim 
Uspešnejše sodelovali z vsemi 
"PO, samoupravnimi organi v 
delovni organizaciji in občini, 
^a bo življenje bolj zanimivo in 
Pestro, bomo poskusili organizi-
rati tudi kulturnozabavne prire-
ditve, izlete, pohode in podobno. 
Kot že veste, bomo tudi letos le-
tovali v Novem Vinodolskem, v 
Planu pa imamo tudi čiščenje 
9stalih prikolic za letovanje na-
ših delavcev. Načrtujemo tudi 
obisk upokojencev ob novem le-
tu, kar je prav tako že postala 
navada, ki so jo naši bivši delav-
Cl toplo sprejeli. Če bo dovolj za-

nimanja, bomo organizirali na-
daljevalni šiviljski tečaj in ra-
zne druge tečaje, seminarje in 
predavanja. 

Kako naj s pomočjo 
mladinske organizacije 

rešujemo svoje 
težave 

To je le nekaj nalog, ki nas 
čakajo. Mnogo jih je še zapisa-
nih v planu, še več pa je takih, 
ki jih nismo predvideli, pa so 
prav tako pomembne in jih bo 
treba rešiti. Res je, kar je na le-
tni konferenci povedala pred-
sednica občinske konference, da 
mladi premalo rešujemo svoje 
konkretne probleme in prav to 
bo moral biti v prihodnje najpo-
membnejši cilj. Toda vsa naša 
prizadevanja in delo ne bo uspe-
šno, če med mladimi ne bo inte-
resa. Da pa tega ni dovolj, doka-
zuje obisk na letni konferenci, 
čeprav smo preko zvočnika, 
oglasnih desk in informatorja 
povabili vse mladince. Kljub te-
mu menimo, da je bila konferen-
ca uspešna, ker smo precej časa 
posvetili razgovoru o problemih 
mladih v tovarni. Naša prva ugo-
tovitev je bila, da je v delovni or-
ganizaciji veliko mladincev, to-
da le peščica aktivnih. To seve-
da otežuje delo tistim, ki že dela-
jo, saj srečujemo ob raznih akci-
jah in prizadevanjih posmehlji-
ve poglede tako mladih kot tudi 
starejših. 

Ali niso to problemi 
vseh delavcev 

Kritično smo ocenili tudi od-
nose med samimi delavci tet 
med delavci in nadrejenimi, ki 
so ponekod zaostreni, kar moti 
sožitje v oddelku in jemlje voljo 
do dela. Seveda pri tem nosimo 
del krivde tudi mladi, ki se pre-
malo prizadevamo za dobre od-
nose, disciplino in red, mogoče 
mlad človek še nima dovolj izo-
blikovanih delovnih navad in je 
na splošno nekoliko bolj nemi-
ren, zato ga je treba jemati takš-
nega, kakršen je. S tem seveda 
ne mislimo, da bi se mladini po-
puščalo, ker bi s tem ne dosegli 
pravega učinka. Poskrbeti bi 
morali le, da se mladi ne bi po-
čutili odrinjene in zapostavljene 
samo zato, ker imajo na svet ne-
koliko drugačne poglede. Pri-
pombe so bile tudi glede infor-
miranosti delavcev o dogajanjih 
v DO, in sicer v tem smislu, da 
je v proizvodnji premalo infor-
matorjev ali pa da pridejo v od-
delek malo pred 14. uro, kar one-
mogoča, da bi delavci v miru 
pregledali novice in se o njih po-
govorili, saj se tedaj vsakomur 
mudi domov, naslednji dan pa 
informatorjev ni več. 

Glede zborov delavcev, so bile 
pripombe, da v obliki, kakršni 
so, ne dosežejo svojega namena. 
Delavci o problemih, ki se 
obravnavajo niso dovolj sezna-
njeni oz. gradiva ne razumejo. 
Čeprav imajo razne probleme, 
ki bi jih želeli rešiti na zboru, se 
tega ne upajo ali pa jim zmanj-
ka časa, ker so razlage preob-
širne. 

Kaj pa mladinske 
delovne akcije 

Izpostavljeno je bilo tudi vpra-
šanje odhoda na mladinske de-
lovne akcije, ki je pri nas precej 
problematično. Čeprav so prav 
te delovne akcije pomembna 
oblika dela mladine, že od vojne 
naprej, so akcije vedno slabše 
obiskane. V Alpini je vzrok goto-
vo tudi ta, da se delavcu le s te-
žavo odobri odhod, češ da se z 
njegovo odsotnostjo moti delo-
vni proces. Pripombe so bile tudi 
glede kolektivnega dopusta, ki 
ga je po delovnem koledarju 17 
dni, večina mladih, ki še nimajo 
5 let delovne dobe, pa ima pravi-
co koriščenja le 16 dni. V tem 
primeru delavcu zmanjka 1 dan 
dopusta, če ga koristi točno po 
delovnem koledarju, nikjer pa 
ni dogovorjeno, kako naj bi to 
rešili. Seveda so možna doprina-
šanja ur, toda o tem se je potreb-
no dogovarjati posamično. Pro-
blem nastane tudi, če mlad dela-
vec potrebuje kak dan dopusta 
izven planiranega, saj mu ga že 
za koriščenje po delovnem kole-
darju zmanjka. Poleg tega pa ne 
moremo vsi na letni dopust med 
kolektivnim dopustom in če upo-
števamo, da je glavni namen let-
nega dopusta obnavljanje delov-
nih sposobnosti, nastane pro-
blem odhoda na dopust, ker med 
kolektivnim dopustom dela ni, 
da pa bi bili doma tedaj in še ne-
kaj dni izven dopusta, pa ni mo-
goče. Temu vprašanju bo treba v 
prihodnje prav tako posvetiti 
več pozornosti in zadeve rešiti. 

Seje vodstva mladih 
bodo odprte 

Čaka nas torej še veliko dela. 
Da bi vključili čim več mladih, 
smo sklenili tudi, da bodo seje 
doslej še bolj odprte in da bodo 
vabila razobešena tudi na oglas-
nih deskah. Sestanka se bo tako 
lahko udeležil vsak, ki ga bo za-
nimalo delo mladinske organiza-
cije ali kdor bo imel kakršenkoli 
predlog ali problem. Ker so se-
stanki v popoldanskem oz. ve-
černem času in ena izmena dela, 
se naj bi ga udeležili le člani IO 
in delavci, ki delajo v drugi iz-
meni, le izjemoma po poprejš-
njem dogovoru, pa tudi tisti, ki 
delajo popoldne, ker bi s svojim 
odhodom motili delovni proces. 

Novo vodstvo 
je že izvoljeno 

Na letni konferenci smo izvo-
lili tudi nove člane izvršnega od-
bora, in sicer tako, da je iz vsa-
kega oddelka v odboru vsaj en 
član. Imeli smo že tudi prvo se-
jo, kjer smo izvolili šest komisij, 
ki bodo skrbele za čim uspešnej-
še delo: za kulturo, za šport, za 
sodelovanje z obrati, za idejno 
politično delo, za letovanje in za 
mladinsko problematiko. 

Ker je bil odziv mladih na pr-
vem sestanku dober, nam je to 
dalo nove vzpodbude za delo in 
če bomo tako nadaljevali, uspeh 
ne bo izostal. Seveda pa še en-
krat vabimo vse, ki se nam iz 
kakršnih koli razlogov še niste 
pridružili, da pridete in ugotovili 
boste, da naši sestanki niso su-
hoparne besede in je lahko vča-
sih prav zanimivo. 

Jana Kavčič 
Joži Kacin 

Še malo in skladišče vnetljivih snovi bo vseljivo 



• Kako ustvarjamo • 

Transport naš vsakdanji 
Naj kar takoj priznam, da tole ni nikakršna analiza 

transporta v Alpini. Je le skromen prikaz nekaterih oblik, 
mimo transporta, ki mu radi pravimo tehnološki in ki je ta-
ko pomemben člen v delu. 

Toda že to področje je razvejano in raznoliko; toliko de-
lavcev se deloma ali ves dan ukvarja s to dejavnostjo, da se 
človeku po obhodu in premisleku posveti, kako zelo bi mo-
rali preštudirati razporeditev vsakega dela, glede na prostor, 
delovno zaporedje in nujno povezovanje. 

Ker pri t ranspor tu na jpre j 
pomislimo na tovornjak, 
smo se na jp re j ustavili v av-
toprometu. Za tiste, ki ne ve-
do, koliko vozil imamo, še 
naslednji podatki: 10 tovor-
njakov, 10 osebnih avtomo-
bilov, 5 kombijev. Vsa ta vo-
zila upravl ja 11 šoferjev, vo-
zijo pa seveda tudi drugi. Za 
našo tovarno stalno vozijo 4 
zasebni avtoprevozniki, ki so 
za sodelovanje z Alpino skle-
nili pogodbe z Alpetourom in 
Vektorjem. 

Toda vsa ta a rmada vozil 
ne more prepeljat i vsega. 
Zato tako pogosto vidimo na 
dvorišču kon te jne r je in vozi-
la drugih f irm. 

Ka j pa je osrednj i pro-
blem, smo povprašali vodjo 
avtoprometa Poldeta Filipi-
ča. 

»Problemi izvirajo iz stal-
nega p o m a n j k a n j a materia-
la. Tako je tudi načr tovanje 
voženj, da bi bil izkoristek 
čim večji, pogosto težavna 
reč. 

Drug problem so rezervni 
deli za vozila, ki jih pr imanj-
kuje . Še dobro, da v lastni 
mehanični delavnici poceni 
opravijo veliko vzdrževalnih 
del«. 

Drugo središče t ranspor ta 
je skladišče mater ia la . 

O tem smo se pogovarjali 
z vodjem skladišča materia-
lov Alfonzom Zajcem. Tako-
le je pripovedoval: 

»V skladišču uporabl jamo 
2 viličarja, medtem, ko eden 
nadomešča dvigalo! V skladi-
ščih sta tudi dva bater i j ska 
viličarja, ki smo jih v delo 
vključili šele pred letom. To 
za naše skladiščnike ogrom-
no pomeni, ker lahko dviga-
jo tovore 4 met re visoko. To 
je pr ihranek na prostoru, ča-
su in ljudeh, pa tudi delo je 
tako znosnejše. Viličarje 
upravl ja 5 viličaristov, na 
vsaki izmeni po 2, medtem 
ko je eden rezerva. 

Lahko rečem, da je dobro 
predvsem to, da so sedaj vsa 
skladišča za tovarniško 
ograjo. Res pa je tudi, da je 
bilo doslej malo površin gra-
jenih prav za skladišče. Le-
ta so tam, k je r so nam pro-
stor odstopili drugi. To po-

meni včasih ki lometrske po-
ti od skladišča do proizvod-
nje in nazaj . Na primer: pot 
iz skladišča naravnega usn ja 
vodi od polic v skladišču, z 
dvigalom v prvo nadstropje, 
po vsej sekalnici gornjih de-
lov v priročno skladišče, to je 
natančno 7 minut, če ima 
skladiščnik srečo, da dvigalo 
ni zasedeno in da pot v pri-
krojevalnici ni preveč zatr-
pana. Podobno je tudi drug-
je. 

Se eno težavo bi omenil: tu 
praktično prevažamo vse, ne 
samo za skladišče — od sme-
ti do drugih tovorov. 

Napredek je v tem, da je 
vedno več mater ia la na pale-
tah. Toda po drugi strani so 
sedaj nekatera skladišča za 
te namene nepr imerno ure-
jena. Še vedno pa je veliko 
ročnega t ransporta , celo no-
šenje po več deset metrov, 
dviganja na odre in police; 
To je t reba videti, da se razu-
me!« 

Tre t je središče t ranspor ta 
je v skladišču končnih izdel-
kov. Tu imajo 1 viličar, 2 pa-
le tar ja (to je ročni voziček), 
tračni t ransport , valjčni 
t ransporter , t ranspor tne vo-
zičke (»stalaže«), desko. 

Stane Čar, vodja skladišč, 
je na kratko menil takole: 
»9.000 parov obutve dnevno 
je treba razpeljat i od spre-
jemnega mesta v skladišču 
do mesta, k je r je obutev 
vskladiščena, in to v dveh 
nadstropjih. 

Približno toliko obutve 
dnevno je t reba zbrati, jo 
pripeljati do mest, k je r obu-
tev da jemo v kar tone in na-
lagamo na kamione ali kon-
te jner je . Vse to skupa j je ve-
liko delo. 

Za ilustracijo: z istim šte-
vilom ljudi kot pred neka j le-
ti, sedaj v skladišču po več-
kra t prepel jemo in odpošlje-
mo dvakrat več parov. Raz-
mišljamo, kako bi lahko po-
sodobili delo. Toda ni lahko, 
sa j smo izboljšali že veliko 
stvari.« 

Četrti center je zbiralnica 
in njeno delo. Tu nam je ne-
ka j informacij povedal 
Franc Jereb. 

Ročni viličar levo kot voziček in »rudi« desno sta zelo pri-
pravni sredstvi za prevažanje 

Vozički, na katerih ima delavec material, je tudi transport 

Toda človeška moč je marsikje še neobhodna 

Kako neki bi takele tovore dvigali štiri metre visoko, če ne 
bi bilo baterijskih viličarjev 



Takole pelje pot: 
od nove hale z viličarjem 
na rampo, potem v dvigalo, 
pa na vozičke . . . 
Ali pa obratno. 

Ali si predstavljate, kako sproti streči vsem delavkam, če ne 
bi bilo tega traku 

Povsod v tovarni uporabljamo podobne transportne vozičke 

• Kako ustvarjamo 

Viličar v akciji. Vinko Logar meni: »Velik pripomoček je to 
za nas, res; toda delo na prostem in v vseh vremenskih ne-
prilikah je še vedno premalo cenjeno 

tem m, 

•z zbiralnice: Stanko More pripravlja material za enega iz 
med oddelkov 

Potreben bi bil natečaj za 
•novačijo: kako zamenjati 
>«0 milijonov drag viličar 
' a primernejše sredstvo 
*ransporta v našem razvoju 



Kako ustvarjamo 

Obutev iz montaže bo pravkar prispela v skladišče Nalaganje kamionov je s tračnim transportom zelo olajšano 

Valjčni transporter ali kot mu v skladišču popularno pravijo 
— harmonika, res pogosto in uspešno igra 

Velika pridobitev v naši tovarni — transporter, ki povezuje 
proizvodnjo s skladiščem. Pomanjkljivosti so še vedno 

Deska — preprosto, a učinkovito transportno sredstvo 

Poleg tega kot vemo, smo 
pred neka j leti dobili zračni 
t ransporter . To je nedvomno 
velika pridobitev in o la jšu je 
prehod od proizvodnje do 
skladišča. 

Še mnogo je v tovarni 
t ranspor tnih poti in tran-
sportnih sredstev. Toda o 
teh kda j drugič. 

Vse skupaj predstavl ja to-
liko dobrih organizacijskih 
rešitev, pa tudi nesmiselnih 
poti in stroškov, da se velja 
zamisliti. 

Včasih so roke nujno 
potrebne 

»Tu, v zbiralnici se zbira 
ves material. Pr ipravl jamo 
našo proizvodnjo, za Col, 
Rovte, Gorenjo vas. Material 
vozimo iz kleti in razvoja z 
dvigalom, do sekalnice v 
montažni hali, delo pa ima-
mo tudi izven zbiralnice.« 

To je bil kra tek opis dela 
t ransporta . 

NOSITE KRESNIČKO! 

Milica bo v začetnem obdob-
ju pešce brez teh obeskov le 
opozarjala in svetovala, le v iz-
jemnih primerih pa sankcionira-
la, kar pa ne bo praksa v kasnej-
šem obdobju, zato priporoča-
mo, da si svetlobne obeske na-
bavite čimprej. 

V J 

To pa je bil tudi edini na-
men tega sestavka. 

Nejko Podobnik 
Za posebno obutev posebno prirejen voziček 



Kako ustvarjamo 
Problemi začasnega uvoza 

Ob znanem, že več let tra-
jajočem pomanjkanju deviz 
za redni uvoz materialov 
smo tudi mi prisiljeni iskati 
vse možne oblike uvoza po-
trebnih materialov. Ena teh 
možnih oblik je tudi začasni 
uvoz. 

Pojem začasni uvoz v 
praksi pomeni, da naši ino-
zemski kupci obutve financi-
ra jo našo proizvodnjo, od na-
bave materialov iz uvoza, do 
izvoza čevljev, v katere je ta 
material vgrajen, to pa t ra ja 
približno pol leta. Kupec če-
vljev plača npr. i talijanske-
mu proizvajalcu usnje, nem-
škemu proizvajalcu poliure-
tansko maso, to blago mi 
uvozimo »začasno«, z nj im iz-
delamo čevlje in spet izvozi-
mo. Na zunaj izgleda zelo 
enostavno, a v praksi je pre-
cej zapleteno. Za razliko od 
rednega uvoza, k jer ob za-
dostnih devizah blago v tuji-
ni naročimo, se dogovorimo 
za pogoje dobave, način pla-
čila, prevzem itd., in ob nor-
malnih pogojih blago prijavi-
mo po veljavnih carinskih in 
deviznih predpisih, uvozimo 
ter vgradimo v obutev. Pri 
začasnem uvozu pa je potre-
ben na jpre j dogovor z našim 
kupcem, če je pripravljen 
prevzeti f inanci ranje mate-
rialov. Pri p re jemu naročil 

H ' 
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obutve se odločimo, katere 
materiale bomo začasno uva-
žali, vendar lahko uvozimo 
le material za obutev, ki jo 
potem izvozimo, kajt i izvo-
zna služba mora te materia-
le prijaviti pri izvoznem po-
slu in pri izvozu tudi upravi-
čiti. Prav zato mora jo biti po-
datki izvozne, planske in na-
bavne službe povsem uskla-
jeni, ker, če pride do odsto-
panj , je težko upravičiti ra-
zlike, pa tudi car inska kon-
trola je za začasni uvoz zelo 
stroga. Šele po uskladitvi po-
datkov lahko material naro-
čimo, kupec obutve mora pri-
praviti fak ture tudi za mate-
rial, ki ga začasno uvozimo. 
Pri car in jenju takega uvoza 
je potrebno za vsako pošilj-
ko pripraviti razčlenjen zah-
tevek, po ka terem je možna 
natančna kontrola uvoza in 
nato izvoza, ki mora biti obi-
ča jno izvršen na jkasne je v 
šestih mesecih po opravlje-
nem začasnem uvozu. 

Posebne probleme imamo 
še pri začasnem uvozu mate-
rialov Evropske gospodarske 
skupnosti, ker države EGS 
uvaja jo zaščitne carine na 
uvoz obutve iz Jugoslavije. 

Prav zato kupci iščejo reši-
tve za oprostitev carine za ta 
začasno uvoženi material, 
vendar je postopek za uvoz 
iz Italije tako dolgotrajen in 
zamotan, sa j mora dobavi-
telj dobiti posebno soglasje 
i tal i janskega ministrstva, 
kar pa t ra ja n a j m a n j šest 
tednov. 

Kljub temu, da je delo za-
časnega uvoza komplicirano 
in obsežno, smo se te oblike 
v zadnjem času veliko poslu-
ževali, sa j je pogosto to edi-
na pot, da dobimo potrebni 
material, ki ga na domačem 
trgu ni, za redni uvoz pa ni-
mamo deviz. S tem zagotovi-
mo tekočo proizvodnjo za iz-
voz, brez katerega pa si red-
ne oskrbe ne moremo pred-
stavljati . 

Anica Govekar 
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Iz naših prodajaln — Bjelovar 2 
Naša prodavaonica se nalazi u s tarom dijelu gra-

da, ali malo izvan trgovačkog centra. Prodavaonica se 
nalazi u novosagradenoj zgradi. Svi zidovi prodavaoni-
ce su u staklu, prodavaonica je uredena sa samoizbo-
rom, moderno uredena i vrlo lijepa. 

Prodavaonica je otvorena 15. 7. 1981 godine sa rad-
nim vremenom NON-STOP. Početak je bio težak, ro-
bom nismo bili oskrbljeni, pa i rezultati nisu bili dobri. 
Sljedeču sezonu smo naručili velik izbor obuče i tako 
smo uspjeli privuči kupce i rezultati su bili bolji. Ali je 
postao problem prevelike zalihe. Tada smo opet počeli 
r ješevati svim svojim snagama zalihe i mislimo da 
smo uspjeli. 

U 1983 godini smo dobro poslovali, sa dobrim re-
zultatom i realnim zalihama. 

Za ovu 1984 godinu plan iznosi 33.000.000,— dina-
ra, što mislimo da če biti teško ostvarivati, jer je kupo-
vna moč stanovništva pala, a i konkurenci ja je velika. 

Naše su želje ne samo da plan ostvarimo, nego i da 
ga prebacimo. 

Zaposleni u prodavaonici su: Mir jana Topljak, Ma-
tija Haistor, Nada Tepavac i Petar Kolesarič. 

33 naših štipendistov od 3. do 5. stopnje končuje šolanje. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
na temo: KAKO ZAGOTOVITI USTREZNO 

OBRAČANJE OBRATNIH SREDSTEV IN S TEM 
OHRANJATI LIKVIDNOST. V razgovoru s« sodelova-
li: Tone KAVClC, Janez ARHAR, Anica COKAN, Mar-
jan PODOBNIK, Tone TRCEK, Miro KAVClC, Slavko 
KRISTAN in Anica OBlJ \K. Razgovor je vodil Nejko 
PODOBNIK, zapiske pa je uredila Danijela VEHAR. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kak« ocenjujete prizadevanje 

na vašem programu, ila z 
ustreznim načinom dela doseže-
mo kolikor mogoče smotrno de-
lo, da s tem zagotavljamo likvid-
nost? 

Tone KAVClC: 
Danes že lahko govorimo o do-

ločenih pozitivnih rezultatih, ki 
jih je dala reorganizacija, to se 
pravi delitev proizvodnih linij 
na lahko, športno in smučarsko. 
Dobri rezultati so zaradi kon-
centriranosti posameznih podro-
čij proizvodnega programa v tej 
verigi, ki ga mora posameznik 
obvladati. V naši liniji je položaj 
naslednji: kadrovsko smo kar 
dobri; lahko rečemo, da imamo 
tisti, ki smo na novo zasedli de-
lovna mesta, tudi že določene 
delovne izkušnje, v samem izvo-
zu pa bo treba napraviti še ko-
rak, da bo organizacijsko delo 
treba še bolje oblikovati. Specia-
lizacija po obutvi je tu težka, ker 
nekateri kupci kupujejo več vrst 
obutve. 

Kar zadeva moje delo, kot 
vodja programa smučarske obu-
tve, moram paziti, da so vse pri-
prave za proizvodnjo in prodajo 
pravočasno in usklajeno izvede-
ne. Uspeli smo ustanoviti team 
delavcev in zunanjih sodelav-
cev, ki nam dajo ustrezne infor-
macije in z njihovo pomočjo pri-
pravljamo kolekcije čevljev. 
Uspeli smo, da se procedura od-
vija po časovnih planih, da stva-
ri ne kasnijo, kar je predpogoj 
za pravočasno pripravo proiz-
vodnje. 

Že lansko leto in pa tudi letos 
pogojujejo naše delo in proiz-
vodnjo devizne težave. Jeseni 
smo npr. delali vse na kredit, ko 
ta ni tekel tako kot smo računa-
li, smo prešli na začasni uvoz. 
Sedaj pa smo dobili še naročila 
za domači trg in ne vemo kje bo-
mo dobili devizna sredstva. Pri 

smučarski kolekciji smo zagoto-
vili isto kolekcijo Alpine za vse 
trge. To je napredek. Izjema je 
le Intersport in Heierling pro-
gram. V bistvu pa vsi naši distri-
buterji, ki prodajajo naš Alpina 
program, prodajajo enake čevlje 
na Japonsko, v ZDA in drugam. 
Seveda pa se pojavljajo določeni 
problemi, ker razmere na tržiš-
ču niso povsem enake. Na pro-
gramskem kolegiju smo se do-
govorili o načrtnih pripravah na 
naročanje, po čemer mora pro-
gramer v treh dneh, ko je prejel 
pismeno naročilo kupca, dati v 
pismeni obliki naročilo planske-
mu oddelku in pa zagotoviti, da 
so vsi tehnološki predpisi za na-
ročene artikle narejeni, da lah-
ko delajo naprej. Planski odde-
lek ima nato sedem dni /.a izra-
čun vseh teh materialov. Potem 
pa podatke dobi nabava, da vse 
to izvede do končne faze. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kje so po vašem mnenju v tej 

verigi poslovnega procesa še 
šibki členi? 

Tone KAVČIČ: 
Med drugim je problem tudi v 

tem. da je proces za pridobitev 
kredita za nabavo repromateria-
lov za izvoz tako dolgotrajen. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali je v tej verigi kakšna stvar, 

da bi jo znotraj tovarne lahko 
bolje rešili? 

Tone KAVClC: 
Sistem, ki je sedaj postavljen, 

je dober. Pride pa včasih do do-
ločenih odmikov. Konkreten pri-
mer je npr., da tehnološki pred-
pisi niso bili narejeni. S tem se 
je procedura potegnila; to bo tu-
di pogojevalo, da bo material 
prišel v tovarno kasneje. Omenil 
bi še načrtovanje v orodjarni, ki 
je včasih premalo pripravljeno. 
Tako prihaja do zakasnitev. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali bi pristojnosti vodje pro-

grama kazalo ne glede na seda-
nji opis del oz. nalog, potegniti 
še naprej na proizvodni proces? 

Tone KAVČIČ: 
Ker je v kritičnih točkah ob-

seg dela tolikšen, bi bilo 8 ur de-
la na dan ob takem dodatnem 
delu veliko premalo. Zadolženi 
smo za prve stike s kupci oz. do-
bavitelji materialov. Tako ni ve-
liko časa, da bi se aktivno vklju-
čevali v samo proizvodnjo. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ste skladiščnik tega progra-

ma obutve. Ali menite, da je 
obutev v skladiščih predolgo, ali 
da prihaja prepozno? Kaj lahko 
vi kot skladiščnik pri tem nare-
dite? 

Janez ARHAR: 
Kot skladiščnik ne morem 

prav veliko napraviti. Za nas tu-
kaj je važno, da je obutev nare-
jena do roka in da obutev takoj 
in kvalitetno pripravimo za od-

premo. Jezimo pa se takrat, ko 
nimamo takega sortimenta obu-
tve, kot bi ga morali pripraviti 
za odpremo. Probleme imamo 
tudi s proizvodnjo, predvsem pri 
prevzemih, kadar ni v škatlah 
čevljev kot je označeno na škat-
li. To se zadnje čase pojavlja po-
gosteje. Mislim, da bi morali biti 
delavci pri prevzemu bolje pla-
čani oziroma bi se moralo po-
znati, če delajo dobro ali povr-
šno. 

Problemi so tudi pri obutvi za 
izvoz, ki ostaja za doma. Štiri 
mesece imamo v skladišču obu-
tev, ki je ostala od Jean — Jani-
na, obutev prekladamo sem ter 
tja, ker ni presignirana, čeprav 
bi jo lahko že prodali. 

J 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kaj pa napravite, ko obutev v 

skladišče zamuja? 
Janez ARHAR: 
Ker takrat hitimo, da obutev 

pripravimo, pri tem včasih pride 
do napak. 

Moti me tudi, ker v skladišču 
nimamo prave zasedbe delavcev 
in ne moremo vsakemu delavcu 
zaupati vsega. Posebno je to pro-
blem zato, ker za nami ni nobe-
ne kontrole več. Zaradi napak 
zapravljamo lahko tudi ugled to-
varne, zato ni vseeno kako se 
dela. Kot sem že omenil, je pri 
tem važna kadrovska zasedba 
oddelka. Ob konicah nam sicer 
dajo pomoč. Vendar moramo tu-
di delo teh dodatnih delavcev 
kontrolirati, tako da ne pridobi-
mo veliko. 

Še enkrat pa poudarjam, pri 
prevzemu obutve s proizvodnje 
bi bilo dobro, da bi bilo čim 
manj napak. Ta delavec bi mo-
ral biti za pravilno delo nagra-
jen z dodatkom na OD, za napa-
ke pa bi moral biti kaznovan. To 
velja za delavca, ki prevzema 
pri nas, pa tudi za tistega, ki od-
daja obutev v hali, kajti teh na-
pak je ogromno. Tako izgublja-
mo dragoceni čas. Tudi ostale pi-
smene informacije o obutvi (list-
ki) včasih niso dovolj popolne, 
kar tudi povzroči napake. Upam, 
da bo proces v prihodnje bolje 
tekel, posebno sedaj, ko se 
vključuje računalnik. Marsikaj 
smo že začeli urejevati s pomoč-
jo računalnika. Veliko pa bi na-
pravili, če bi tako uredili tudi 
normative in cenike. Smatram, 
da bi se problem zamenjavanja 

artiklov in druge težave veliko 
zmanjšale, če bi tekla enotna do-
kumentacija. 

Miro KAVČIČ: 
Mislim, da so te napake posle-

dice površnosti, ne pa samo vpe-
ljanega sistema. Sigurno bi mo-
rali vse napraviti pri obravnava-
nju strukture izdelka, preko opi-
sa materiala, na drugi strani pa 
cenika delovnih operacij, kar bi 
omogočilo določitev stvarne va-
riabilne cene. Tehnološki pred-
pisi služijo tudi za opisovanje 
oz. računanje materialnih po-
treb, kjer so sedaj izračuni 
vprašljivi. S sodelovanjem vseh, 
ki v tej verigi delajo, bi morali te 
zadeve izboljšati in posodobiti, 
npr. za izpisovanje zahtevnic za 
skladišče in za delo naprej za ra-
čunovodstvo, naprej pa za delo-
vne operacije itd. 

Treba je torej delo dograje-
vati. 

DELO ŽIVIJENJE: 
Kaj in kdaj ukrepate, če 

manjka določeni material? Kdo 
sodeluje pri razreševanju pro-
blemov? 

V proizvodnji je veliko nedo-
končane proizvodnje. Ali poleg 
običajnih ukrepov lahko storite 
še kaj? 

Miro KAVČIČ: 
Če vzamemo letošnjo sezono 

kot primer, vidimo, da smo naro-
čila za sezono dobili oktobra, to-
rej pravočasno. Največji pro-
blem pa vidim tudi v likvidnosti. 
Pri panterjih oziroma tekaških 
čevljih je uporabljenih več obra-
tnih sredstev. Ker smo »enose-
zonci«, je le-te treba pokrivati. 

To je slaba stran našega zimsko-
športnega programa. Če gleda-
mo to sezono, ugotavljamo, da je 
bil novembra sprožen postopek 
/a pridobitev kredita, ker že pol 
leta to ni bilo rešeno in je posta-
lo kritično za naš program. Pla-
nirali smo, da bomo najprej de-
lali cenejšo obutev oz. čevlje iz 
dutrala. Po tej logiki smo razpi-
sovali notranje čevlje za Col. Po-
kazalo se je, da dutral ne bo pri-
šel pravočasno, zato smo morali 
menjati forme in izdelovati iz 
poliuretana, ki smo ga že imeli. 
Tako je bilo nekaj časa na zalogi 
veliko notranjih čevljev in šal. 
Vprašanje je, kakšno bo sodelo-
vanje z Montedisonom, ki nam 
izdeluje dutral, v prihodnje. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
Tone KAVClC: 
Če bi bila poslovna politika 

ustreznejša , bi bilo m a n j pro-
blemov in bi vse reševali veliko 
lažje. Naši vodstveni delavci se 
stalno srečujejo s težavami prav 
zato, ker država nima stalnega 
koncepta. Največ sp rememb se 
nanaša na razpolaganje z devi-
zami, pogoji za kredite in po-
dobno. 

IJELO ŽIVLJENJE: 
(iovorili smo o enosezonsko-

sli naše obutve. Ali v perspektivi 
ni upati, da bomo prodajali tudi 
na druga tržišča? 

Miro KAVČIČ: 
Mislim, da je to zaenkra t še 

utopija. 
DELO 2IVIJENJE: 
Ali je možno, da bi v perspe-

ktivi, s tehnološkimi prijemi pri 
posameznih vrstah obutve dose-
gli, da bi vse leto izdelovali del 
obutve na isti način? 

Tone KAVClC: 
To velja za program planin-

skega čevlja. Clojzar šivano obu-
tev smo opustili, p r eha j amo na 
izdelovanje brizgane gorske 
obutve in za turno smučanje . 
Vendar pa bo to ver je tno količi-
na, ki jo bomo lahko izdelali v 
desetih dneh. Vemo pa, da je 
konkurenca pri tovrstni obutvi 
daleč pred nami, tako da ne mo-
remo pričakovati večjih naročil. 

Drugače velja za lahko obu-
tev. Proizvodnja za Sovjetsko 
zvezo teče skora j vse leto, dela-
mo tudi za domači trg. Tu je ve-
liko večja možnost pr i lagajunja 
kot na našem programu. 

Miro KAVČIČ: 
Če bi lahko izvažali na vzhod, 

ko obutev prodamo lahko tudi 
marca, bi bila naša »mrtva sezo-
na- zapolnjena z delom. Ker pa 
materialov ne moremo uvažati 
iz vzhodnih držav, se za to obli-
ko prodaje ne moremo odločati. 

Ko govorimo o likvidnosti, 
moramo vedeti, da s tem, ko 
imamo pancer je šest mesecev 
na zalogi in ob tem, ko se stop-
nja obrestnih mer na kredite po-
večuje, nas ta ja jo višji stroški. 
Lani smo imeli 12,7 milijard 
obresti , to je že močan izpad do-
hodka. 

DELO 2IVUENJE: 
Kaj predlagate, da v vašem 

oddelku ne bi prihajalo do za-
stojev? 

Slavko KRISTAN: 
Do zastojev pr iha ja zaradi po-

m a n j k a n j a materiala, zaradi 
slabo izdelanih polizdelkov in 
drugih vzrokov. Preveč pogosto 
se dogaja, da napako odkri jemo 
šele v montaži. Take pr imere 
smo imeli tudi letos. Na zaklop-
kah iz Buj se je luščila barva. 
Tudi z notranj im čevljem pri 
modelu EXR M in EXR L smo 
imeli velike težave. Prfšlo je do 
velikega zastoja. Zastoje smo 
imeli tudi zaradi zastarelih stro-
jev. 

Kadar imamo v izdelavi arti-
kel, ki zahteva več s t rojnega de-
la, se nam pogosto zgodi, da se 
pokvari kak stroj. S tem pa se 
naredi man j parov. Zastoji so tu-
di organizacijske narave: lahko 
rečem, da veliko delamo, rezul-
tati pa niso tako veliki. Modela 
Atlas je bilo res veliko, v proiz-

vodnji pa ga začnemo delati de-
se tkra t na leto, namesto da bi ga 
največ tr ikrat . 

Kasnimo pri dobavnih rokih. 
Za posamezne kupce izdelujemo 
od sort imenta 3.000 parov vna-
pre j 200 do 300 parov. Ob pripra-
vi sort imenta pa se ugotovi, da 
le-ta ni kompleten. Kompletni 
proces je tako onemogočen. Tu-
di menjava form in barv veliko 
s tane (vsaj 20.000,- din). To pa 
nam zman j šu j e dohodek. 

Zastoji nas ta ja jo tudi pri ni-
han ju količin proizvedenega 
npr. pri lepljenju notranj ih če-
vljev, ker lo-ti niso narejeni vna-
prej . Ogromno časa izgubimo z 
menjavami , delavce je potrebno 
premeščati . S tem pa ne dosega-
jo oz. slabo dosegajo normo. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali je to odvisno od kadrov v 

pripravi? 
Tone KAVClC: 
V prodaji in nabavi je zasedba 

v redu. Čimprej moremo doseči, 
da bo tehnološki predpis veljal 
za sezono, ko se čevelj dela. 

Za to pa je potreben čas in se-
veda znan je in zavest človeka, 
ki to pripravlja. Mislim, da zad-
n je čase delamo preveč napak. 
Preveč smo tehnične ljudi raz-
porejali na čiste/ druga dela 
(RCA). Morali bi jih razporediti 
ali v pripravo proizvodnje ali sa-
mo proizvodnjo. Razvoj pa po 
mojem mnen ju ni kadrovsko 
problematičen, bolj je sistem de-
la oz. organiziranost. Ti l judje bi 
morali delati skupa j v enem pro-
storu in čimbližje orodjarnam. 

Miro KAVČIČ: 
Prototipska delavnica služi 

vsem trem linijam, pretežno pa 
dela za pancerje . Mislim, da sta 
prototipska delavnica in razvoj-
na služba brez tehnologije dober 
oddelek. Večji problem nas tane 
pri sprovajanju zadeve v proiz-
vodnjo. 

Tone KAVČIČ: 
Govorimo, da bomo obnavljali 

kuhinjo in jo preselili v I. nad-
stropje, k jer je sedaj skladišče 
materialov. Mislim, da bi bil to 
idealen prostor za naš razvoj. 
Blizu je do skladišč, o rodjarne 
ter nabave in prodaje. Sedaj pa 
je razvoj razstresen na treh kra-
jih. Dobro bi bilo, da bi bil ves 
razvoj in priprava za smučarsko 
obutev na enem mestu. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Po kakšnem načrtu, glede na 

izkušnje, naročate in nabavljate 
materiale? 

Anica COKAN: 
Referenti naročajo le po po-

trebah, če se potrebe spremeni-
jo seveda material lahko ostane 
na zalogi. Da bi naročali mate-
rial, češ, da ga dobijo, ne bo dr-
žalo, sa j referenti vedo, da ni de-
nar ja , še za tisto ne, kar je nuj-
no. 

Seda j tudi iz uvoza brez po-
t reb sploh ne naročamo, po po-
t rebah pa takrat , ko imamo de-
nar. Poslužujemo se začasnega 
uvoza in vseh načinov uvoza. Pri 
tem kolikor mogoče varčujemo, 
izberemo pa tisti način, ki je za 
nas najugodnejši . Kljub temu 
delamo, lahko rečem, iz rok v 
usta, ker ni denar ja . 

Imamo potrebe, vemo ka j bi 
morali pripeljati v tovarno, toda 
poman jkan je dena r j a je velika 
zavora. Devize zahtevajo tudi 
naši dobavitelji, če n imajo kri t ja 
z devizami, se sploh ne pogovar-
ja jo . 

Predvidevati delo vnapre j je 
sedaj zelo težko, čeprav proti 
koncu vsakega meseca naredi-
mo plan uvoza in tudi plan do-
mače nabave glede na potrebe. 
Velikokrat pa pride potem do 
konca meseca do odstopanj . 

Letni plan po tem. kda j na j bi 
kakšno blago prejeli, odstopa od 
predvidenega plana proizvod-
nje. Ugotavljamo npr., da je se-
da j v proizvodnji material , ki je 
bil planiran za november. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali so sedaj končni dogovori z 

dobavitelji težji kot so bili ne-
kdaj? 

Anica COKAN: 
Da, veliko težji, ker vsak reče, 

»lahko ste srečni, da sploh dobi-
te«. Ko smo dobili cepljenec iz 
Šoštanja , ni bila prava barva, tu-
di, sortiment ni ustrezal. Ko smo 
opozorili dobavitelja, nas je za-
vrnil, češ, da ga lahko prodajo 
»za med«. Če smo cepljenec ho-
teli imeti, smo morali vzeti takš-
nega, kot je bil, čeprav nam ni 
najbol j ustrezal. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali imate v planu kakšne 

ukrepe, da bi do skrajnosti izko-
ristili možnosti na tržišču? 

Anica COKAN: 
Razmere se niso nič spreme-

nile, zato se moramo sprijazniti 
s pogoji kot na tržišču so. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali se z bodočimi dobavitelji 

dogovarjate npr. o razvoju in 
sovlaganju? 

Anica COKAN: 
Pri razgovorih o sovlaganju 

nisem sodelovala, so pa drugi. 
Alpina pa se že povezuje s klav-
niško industrijo, kar bo prišlo v 
poštev le za lahko in športno 
obutev. Zdi pa se mi, če bo Alpi-
na gradila hotel, redila krave ali 
kupovala koruzo, to ne bo v 
redu. 

Tone KAVČIČ: 
Pri smučarski obutvi je kar 

75% uvoženih materialov. Do-
mačega materiala je za sedaj ze- _ 
lo malo. Drobno obrt bi bilo tudi 
deloma možno vključiti. Toda to 
je v primerjavi s poliuretanom 
ali večino zaklopk malenkost. 
Vedeti moramo, da redki izdelo-
valci zaklopk delajo za ves svet. 
Izdelujejo pa jih tudi doma in če 
preračunamo devize, so domače, 
plačane z dinarj i , ver je tno ce-
nejše. Z domačimi je dela več, 
ker so potrebne dodatne faze. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Kateri materiali so v skladi-

šču običajno najdlje časa, kateri 
običajno prihajajo prepozno? 
Kaj ukrepate? 

Marjan PODOBNIK: 
Zaželjeno bi bilo, da bi bile ko-

ličine materiala v skladišču ra-
vno pravšnje. Vendar si v današ-
nj ih gospodarskih razmerah te-
ga ne moremo privoščiti. Za vse 
nas je najbol j boleče, če mate-
riala zmanjka . V skladišču pred-
stavlja največ granulat , to je 
50 % finančne vrednosti za pro-
izvodnjo smučarskih čevljev. 
Žal, pr ihaja velikokrat prepo-
zno. Da pa je položaj še bolj koč-
ljiv, se pojavljajo car inske ovire 
in pošiljka še bolj kasni. Boljša 
oskrba je z granulatom in kav-
čukom za neolit plošče in gumi-
jas te podplate za lahko obutev. 

Količine teh materialov so že 
dal j časa na zalogi. Tršega alu-
minija za izdelavo form tudi ni 
zmera j na zalogi vseh dimenzij . 
Zaloga aluminija mehkejše kva-
litete pa je kar velika. Pr imanj-
kuje jo le man j še dimenzije. Ko-

(Nadaljevanje na 10. strani) 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
lje smo velik odjemalec, za kup-
ca pa zaradi razmeroma majh-
nih količin posameznih progra-
mov nismo tako velika firma. 

V glavnem imamo B progra-
mov, kar pogojuje vse te stroške 
in tudi razdrobljenost proizvod-
nje. Po drugi pa je to tudi naša 
prednost. Ponavljam pa še en-
krat: Če bi bili predpisi bolj sta-
bilni, bi mnogo lažje gospodarili. 

Poslovna strategija tovarne se 
mora podrejati ekonomski poli-
tiki Jugoslavije. Pred leti smo 
imeli 9 programov, izdelovali 
smo poliuretan podplate. Takrat 
je bil to za nas dober posel. Ko 
pa se je pojavilo vprašanje de-
viznih sredstev, tega nismo mo-
gli obdržati. 

Anica COKAN: 
Ko smo delali podplate, smo 

za 1 dolar izvoza dobili 1 dolar 
priliva in še v Narodni banki 
2,36 dolarja za 1 dolar izvoženih 
materialov. To politiko smo ta-
krat izkoristili, kakor so delali 
vsi drugi. 

Anton KAVČIČ: 
Kot sem že rekel, je organiza-

cija na našem programu kar do-
bra. So pa tudi določeni proble-
mi. Na primer, za program apre-
ski nimamo dolgoročne politike 
razvoja. 

Anica OBLAK: 
Sedaj delamo kalkulacije za 

kredit za pripravo proizvodnje. 
Plansko kalkulacijo pa prireja-
mo. Sprašujem se, zakaj so taka 
odstopanja med lastno in pro-
dajno ceno. 

Anton KAVČIČ: 
Morali bi imeti obračunsko 

kalkulacijo, da bi stvari bolje 
ocenili. Naj povem še to, da smo 
pri pancerjih dosegali tudi v iz-
vozu kar solidno ceno. 

Anica COKAN: 
Razumljivo je, da mora biti 

planska kalkulacija višja, ker 
začnemo planski cenik pripra-
vljati dosti prej. Lansko leto 
smo ocenili npr. marko 55 din, 
mogoče bo konca leta vrednost 
marke približno taka. 

ZAKLJUČEK: 
Rdeča nit je pravočasni dogo-

vor. Kaže, da se že močno zave-
damo, kako stvari stoje, tla pra-
vih premikov še ni. Bolj se za-
našamo na druge dejavnike. Kaj 
mi lahko storimo za likvidnost? 

Stvari se ho očitno trebu lotiti 
tako na ravni, kjer se oblikuje 
temeljna poslovna politika 
(strategija), kot tudi na organi-
zacijsko-operativni ravni. Ne-
majhen vpliv pa imamo lahko 
tudi vsi skupaj, če l>i delali bolj 
premišljeno in dosledno, kako-
vostno in pravočasno. 

Morda ponovimo samo nekaj 
misli iz današnjega pogovora: 

— zasnovati času primeren 
poslovno-proizvodni program 
ali bolje, premisliti kaj bi morda 
veljalo popraviti 

— kolikor mogoče dolgoro-
čnejše ustvarjanje pogojev za 
reden dotok surovin in repro-
materialov 

— doseči skladnost akcij od 
marketinga preko vsega proce-
sa, vključno s finančnimi tokovi 

Torej, prav čisto nič novega. 

Razgovor že — kaj pa rezultati! 

DELO ŽIVLJENJE: 
Katere so dobre ali slabe stra-

ni, kako bi lahko izboljšali polo-
žaj? 

Anica OBIAK: 
Sedaj smo pripravili enomese-

čne plane, tako da vemo, koliko 
kreditov bo treba v naslednjem 
mesecu vrniti, koliko bo planira-
nega priliva iz izvoza, koliko bo 
nabave. Sedaj je nekoliko boljše 
in ni toliko problemov. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali opazite kdaj kakšno hudo 

malomarnost? 
Anica OBLAK: 
Seveda, ko kakšen precej 

drag material obleži v skladišču. 
Če računamo visoke 42 % obre-
sti, se pozna pri dohodku. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Ali je možno še boljše sodelo-

vanje med službami, če gledamo 
z vidika vašega dela? 

Anica OBLAK: 
Dobavitelji so postali zelo na-

tančni. Če je menica avalirana 
na TOZD Prodaja Proizvodnji, 
nam jo vrnejo, ker hočejo imeti 
avalirano od banke. Paziti je tre-
ba, da v 15 dneh od nastanka 
dolžniško upniškega razmerja 
dobavitelju plačamo. To pomeni, 
da moramo material takoj, ko 
ga pripeljemo v tovarno, količin-
sko in kakovostno prevzeti in v 
15 dneh poravnati račun s če-
kom ali menico. 

Anica COKAN: 
Predlagam, da bi se vsi bolj 

držali rokov, ki so postavljeni z 
zakonom ali za katere se sami 
dogovorimo. 

Pa še to: zaloge se včasih 
ustvarjajo tudi zaradi tega, ker 
zaradi razmer na svetovnem tr-
gu ne moremo preskrbeti vsega 
blaga. Tako morajo menjati pro-
izvodnjo in dati v proizvodnjo 
drugo obutev, za katero imamo 
ves material. 

Miro KAVČIČ: 
V zvezi s skladiščenjem je še 

več problemov. Prvi je prostor, 
saj m' ogrevanega prostora sta-
ne 50-60.000,- din. Manjka 
nam tudi prostora. Gradili smo 
lopo, skladišče vnetljivih snovi. 
To je največ posledica zalog in 
to največ materialov, ki zahteva-
jo veliko prostora. 

Anton KAVČIČ: 
Temu bi se delno lahko izogni-

li z večjo specializacijo. To gre 
do določene mere. Za dobavite-

siter pa je na zalogi nadlje časa. 
V začetku sezone je primanjko-
valo metilenklorida. Sposodili 
smo si ga iz Planike; konec mar-
ca sem prejel pošiljko 10.000 kg. 
Ker poraba metilenklorida ni 
velika, bi to zadostovalo za dalj 
časa. Prav te dni pa je prispela 
nova pošiljka 10.000 kg. Sma-
tram, da to ni normalno in mi-
slim, da je verjetno prišlo do ne-
ke napake. Ne bi pa se spuščal v 
materiale, ki predstavljajo 
majhno finančno vrednost in so 
prav tako pomembni. Brez njih 
pa proizvodni proces ne bi bil za-
ključen. 

Kako pa ukrepam? Razpola-
gam s trenutnimi padatki mate-
rialov. Opozarjam mojstre, pla-
nerje termoplastov in orodjarne 
na najmanjše in največje zalo-
ge. Vendar pa na opozorila, da je 
določenega materiala preveč, 
dobim ponavadi odgovor: »Kaj 
se šokiraš, ali ne vidiš, da je 
vsak dan dražje, bomo že pora-
bili«. Želja nas vseh je, da bi se 
razmere na tržišču izboljšale in 
s tem bi se omogočile bolj ustre-
zne količine vseh materialov. 

Miro KAVČIČ: 
Mislim, da pri nas nabavlja-

mo tudi material po ugodnih 
kupnih pogojih. Tak material pa 
nas bremeni, saj gre za vezavo 
obratnih sredstev, kar spet vpli-
va na likvidnost. 

Tone TRČEK: 
V našem skladišču imam ma-

terial za tri linije. Isti material 

tako naročajo vse linije. Ker za 
nekatere materiale ni treba pla-
čati deviz, se nabirajo zaloge. 

Nekateri materiali, kot je ma-
terial za apreski, je že dalj časa 
v skladišču. Nekateri materiali 
prihajajo tudi prepozno. Zadnja 
leta'je tudi problem s savelinom, 
predvsem zaradi deviz. To je iz-
delek tovarn Save in Okroglice, 
ki kašira proizvod Plame 1'od-
grad. 

Kot je bilo že rečeno: skladiš-
čnika opozarjava referente, še 
bolj pa planerje glede stanja 
materialov v skladišču. 

Anton KAVČIČ: 
Kar zadeva blago, ki več zale-

že, smo dobili informacije o zalo-
gah, da smo kolekcijo za domači 
trg in Madžarsko oblikovali ta-
ko, da bomo poskušali uporabiti 
kar največ teh materialov. Vemo 
pa, da mora biti izdelek primer-
no moden in privlačen za kupca. 
Te težnje se spreminjajo iz sezo-
ne v sezono, tako da vedno ne 
moremo porabiti vseh starih za-
log. 

DELO ŽIVLJENJE: 
Vse se začne in neha pri de-

narju. Kako ocenjujete denarno 
poslovanje? Kaj bi bilo treba po 
vašem mnenju izboljšati, da ne 
bi prihajalo do zagat? 

Anica OBLAK: 
Pri plačilih velja določena pri-

oriteta. Vemo, da moramo mate-
rial plačati v 15. dneh od prevze-
ma. Tukaj pa se že pojavljajo 
problemi. Velikokrat prinesejo 
račun ob dveh, naslednji dan pa 
je potrebno plačati, ker je bil 
material že 15 dni prevzet v 
skladišču. Če hočemo, da nismo 
kaznovani, moramo na banki 
plačati zjutraj z gotovino. Mi-
slim, da bi moral prevzem hitre-
je potekati. 

Glavni sodelavci pri oblikova-
nju pretokov plačil sta nabava 
in prodaja. Kar se prodaja preko 
grosistične prodaje, so plačila 
redna, to je deloma odvisno tudi 
od delavca, ki to obutev prodaja. 
Sicer pa mislim, da na likvid-
nost ne morem vplivati. Ome-
nim naj, da rešujemo vsako ju-
tro velike probleme, če ni denar-
ja, da bi plačali vse račune. Če 
denarja manjka, si pomagamo s 
kreditom. 
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Irma Dolenec — referentka 
za d e l o v n a r a z m e r j a 

V mesecu m a j u je delovno 
razmer je nastopilo 8 novih 
delavcev, z delom pa so pre-

nehali 4 delavci, tako da se v 
tem mesecu kaže man j še po-
večanje zaposlenih. 

Delovno razmer je so v 
TOZD Prodaja nastopili Mi-
t ja Peternel in Ivo Pivk v 
skladišču, Mira Vidmar pa v 
prodaji . V TOZD Proizvod-
n ja je nastopilo delo v obra-
tu Gorenja vas Ingrid Vozlič, 
v obratu Col so nastopile 
Damjana Kodelja, Franči-
ška Koren in Marjet ica Šte-
fančič ter v spremljajočih 
dejavnostih Feliks Kosmač. 

V Delovni skupnosti skup-
nih služb sta prenehala z de-
lom Anton Jalšovec, ki je 
umrl in Dušica Kramperšek, 
v TOZD Prodaja pa Srečko 
Mohorko iz prodaja lne Celje 
in Danica Pušnik iz proda-
ja lne Maribor. 

Otroški dodatki nekoliko višji 
Skupščina skupnosti otro-

škega varstva Škofja Loka je 
v aprilu sprejela sklep o viši-
ni denarnih pomoči (otro-
škega dodatka) in dohod-
kovnih pogojih v letu 1984. 

Pravico do denarne pomo-
či ima otrok delavca oziroma 
delovnega človeka v znesku: 

1.900 din na mesec, če je 
dohodek družine, v kateri 
otrok živi, do 4.900 din na 
družinskega člana mesečno, 

1.400 din na mesec, če je 
dohodek družine, v kateri 
otrok živi, nad 4.900 do 5.600 
din na člana družine mese-

. čno, 
1 000 din na mesec, če je 

dohodek družine, v kateri 
otrok živi, nad 5.600 do 6.000 
din na družinskega člana 
Mesečno. 

V dohodek družine, v kate-
ri otrok živi oziroma v kate-
ro spada, se š tejejo vsi do-
hodki in prejemki, ne glede 
'z katerih virov ali na podla-
gi katerih predpisov jih dru-
žina ima, razen dodatka za 
t u j o pomoč in postrežbo. 

lastna sredstva za preživlja-
nje, vendar njihovi poprečni 
mesečni dohodki skupa j s 
ka tas t rsk im dohodkom ne 
presegajo življenjskega stro-
ška starostnika, ki v letu 
1984 znaša 7.851 din. 

Komisija za uvel javl janje 
pravic do denarne pomoči 
lahko po svojem preudarku 
dodeli denarno pomoč ali pa 
jo odreče, če ugotovi, da živi 

otrok v težjih ali ugodnejših 
pogojih. 

Kdor smatra, da njegovi 
poprečni mesečni osebni do-
hodki na družinskega člana 
v letu 1983 ne presegajo 6000 
din, naj se oglasi v kadrovski 
službi, kjer bo vložil zahte-
vek za priznanje pravice do 
otroškega dodatka. 

Jernejka Trček 

Sodelavcem Anici Treven, Darji Bekš, Jani Oblak, 
Juretu Erznožniku in Marku Kavčiču iz oddelkov v Ži-
reh, Klari Podobnik iz obrata Col in Slavici Patrčevič 
iz obrata Gorenja vas, ki so v tem mesecu stopili na 
novo življenjsko pot, iskreno čestitamo in želimo 
zdravja, sreče, zadovoljstva in razumevanja v zakonu. 

Dohodek iz kmet i j ske de-
javnosti se upošteva v 13 
k ra tnem znesku katastrske-
ga dohodka. 

Otrok, ki irpa pravico do 
denarne pomoči, je upravi-
čen do POVEČANE denarne 
pomoči v znesku: 

1.000 din na mesec, če je 
težje telesno ali duševno pri-
zadet 

500 din na mesec, če ima 
edinega hranilca. 

Pri dodelitvi povečane de-
narne pomoči se upošteva 
vpliv otrokove prizadetosti 
na socialni položaj družine 
oziroma razloge, zaradi kate-
rih je otrok, ki ima edinega 
hranilca, v težjem socialnem 
položaju. 

Za družinske člane se šte-
je: občan, pri katerem otrok 
živi, oziroma h ka teremu 
spada, njegov zakonec oziro-
ma oseba, ki živi z občanom 
v življenjski skupnosti, otro-
ci in stari starši. Stari starši 
se štejejo za družinske čla-
ne, če so brez lastnih sred-
stev za preživljanje ali imajo 

Kolektivno nezgodno zavarovanje 
je vendarle pametno 

Zavarovalna skupnost TRIGLAV, nas je opozorila, 
da smo ena redkih delovnih organizacij, ki še nima ko-
lektivno nezgodno zavarovanih vseh svojih delavcev. 
Zakaj je to priporočljivo? V primeru, da so zavarovani 
vsi delavci, odpade vsa evidenca (poimenski seznam) 
in jamstvo za vsakega novosprejetega delavca nastopi 
s tistim dnem, ko sklene delovno razmer je . Jamstvo 
zavarovalne skupnosti velja za vse nezgode, ki se pri-
petijo zavarovancu v delovnem oz. domačem okolju. 
Zavarovancu ne pripada odškodnina le, če je bil dela-
vec opit. 

Zavarovalna skupnost Triglav obenem predlaga, 
da bi zavarovalno premijo povišali. Sedan ja premija , 
ki jo plačujemo (30,00 din), je zaradi inflacije zelo niz-
ka in ne omogoča več tiste zavarovalne zaščite, kot je 
bilo to leta 1980, ko je bila sklenjena pogodba za kole-
ktivno zavarovanje. Zato predstavniki zavarovalnice 
predlagajo povišanje zavarovalne premije na 50,00 din. 
To bi pomenilo, da bi zavarovanec dobii 78,43 din dne-
vne odškodnine za vsak dan bolniškega staleža (če je 
stalež posledica poškodbe) oz. 78.430,00 din za nezgod-
no smrt ter 156.860,00 din za 100 % t ra jno invalidnost. 
Dnevno odškodnino pa je možno dobiti samo za prvih 
200 dni bolniškega staleža. 

Poleg teh zavarovalnih vsot se je možno dodatno 
zavarovati za naravno smrt v višini 30.000,00 din, ven-
dar je to možno le v primeru, če se zavaruje jo vsi de-
lavci delovne organizacije. Zavarovalna premija pa bi z 
dodatnim zavarovanjem za naravno smrt znašala me-
sečno 60,00 din. 

Navedla sem neka j podatkov, ki nam jih je posre-
dovala Zavarovalna skupnost Triglav, da bi se v anketi , 
(katero bomo izvedli v juniju), lažje odločili za poviša-
nje zavarovalne premije, s 30,00 din na 50,00 din me-
sečno. 

Marija Kastelec 

Venčeslavu 
Strliču 
v slovo 

V sredini meseca maja 
smo se za vedno poslovili 
od našega upokojenca 
Venceslava Strliča, če-
vljarja, ki je sodeloval v 
začetni izgradnji Alpine 
in delal vsa leta krepko in 
prizadevno, predvsem v 
montažnih oddelkih, vse 
do upokojitve v letu 1956. 

(pGZGČLLL &Q 
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Z njimi je rasla Alpina 
Po vojni smo se preseli-

li v Kranj in v Ljubljano 
in razformirali delavnico 
šele avgusta 1945. leta. Še 
potem, ko smo začeli z de-
lom v Žire/i, v Sori, je bil 
tu poseben oddelek, ki je 
delal za oblastni komite, 
skoraj do leta 1950. Tu 
sem bil mojster in hkrati 
sem urezoval. Na drugi 
strani je bila že delavnica 
Čevljarske zadruge, iz ka-
tere je nastala Alpina. Od 
tu sem odšel v Čevljarsko 
šolo, kjer sem skupaj z 
ostalimi poučeval vajen-
ce. Spominjam se, da smo 
tu in tam izdelovali spe-
cialne čevlje, na primer 
lovske čevlje za Tita. 

Okoli leta 1949, 1950 so 
me poklicali v tovarno. 
Tu je bilo treba izdelovati 
vzorce in snovati skupi-
no, ki je pripravljala vse 
potrebno za proizvodnjo. 
Tu sta bila tedaj tudi Mir-
ko Kristan in Peter Mo-
čnik. Prevzel sem vodenje 
šivalnic in to delo opra-
vljal do upokojitve leta 
1959. Spominjam se pri-
zadevanja svojih sodelav-
cev, med katerimi se je še 
posebno odlikovala Slav-
ka Mlinar, ki je bila tudi 
moja prva pomočnica. 
Res pa je tudi, da sem 
moral biti včasih tudi »si-
ten«, saj vsi delavci ved-
no niso imeli pravega od-
nosa do dela,« je zadnje 
obdobje svojega dela v 
Alpini opisal Lojze. 

Potem, ko ga je dokaj 
zdelalo nekaj pljučnic in 
so se ga lotile tegobe, ki 
prihajajo z leti, kot je na 
primer revmatizem, mu je 
to že preprečilo, da se 
vedno ne more udeleže-
vati srečanj upokojencev 
ob novem letu. 

Toda Lojze Kolenc se še 
ne da; v pokoju je sedaj že 
blizu petindvajset let, in 
pravkar jih bo osemdeset. 

Želimo mu še veliko 
čimbolj zdravih let. 

Nejko Podobnik 
Brigita Grošelj 

»Izučil sem sepri Lean-
dru Mlinarju v Žireh, kjer 
smo v začetku delali zna-
ne bokande, delavske če-
vlje iz kravine,« je začel 
svojo pripoved Lojze Ko-
lenc, ki si bo čez teden 
dni naložil že osmi križ. 

»Po letu 1927 sem odšel 
k Zajcu na Dobračevo, 
potem pa k Jožetu Šorliju. 
Tu sem začel z izdelova-
njem gornjih delov. Obi-
skoval sem Steimonov te-
čaj okoli leta 1931, kasne-
je, ko sem že delal pri 
bratih Naglič in v še poz-
nejši Čižmarski zadrugi, 
mi je to znanje zelo prav 
prišlo. Že brata Naglič sta 
težila k izdelovanju bolj-
še obutve in v Čižmarski 
zadrugi, ki smo jo ustano-
vili 9 članov, z bratoma 
Naglič, smo izdelovali 
oficirsko in žandarsko 
obutev. Tako smo delali 
do vojne in skušali ustre-
či muham oficirjev, ki so 
bili radi lepi, in še nekaj 
časa potem. 
Med vojno smo nekateri 
že kmalu začeli na skri-
vaj izdelovati obutev za 
partizane. 

Kasneje sem vodil de-
lavnico na Selu, kjer sta 
delala tudi Rudolf Kri-
stan in Minka Bogataj. Še 
kasneje sem odšel v Dav-
čo, kjer smo delali za 
oblastni komite Gorenj-
ske skupaj s Francem Ža-
kljem in Pavlom Kopa-
čem. Tu smo delali noč in 
dan, toliko je bilo dela. 

BURZA SORT Bogovičeva 1/1-41000 Zagreb 
Tel (041)432-282 - Teleks 21156 cdI zg yu 
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PREDLOG BESEDILA ZA OBJAVO 

NOVE MOŽNOSTI VARČEVANJA 

V naravo vsakega ustvarjalnega nagona, Se posebej proizvodnega, je vključen tudi 
občutek varčevanja, ki postaja zavest o bivanju v času in prostoru, ki ni samo 
sedanji, marveč sočasno tudi pretekli in bodoči; to je zavest, da ustvarjamo na 
Se ustvarjenem in iz ustvarjenega, da ustvarjamo zato, ker hočemo napredovati in 
naposled boljSe Siveti, kot Sivimo danes. Tudi najbogatejše druSbe te niso posta-
le s po trato t marveč s smotrno porabo surovin in drugega reprodukcijskega materi-
ala, koristnih odpadkov, energije, tako rekoč a stabilizacijskim obnaSanjem, o 
čemer pri nas govorimo in piSemo Se vrsto let. 

Ce pogledamo okoli sebe, bomo nemara naSli predmete, ki so nam pravzaprav v napoto, 
ker se po nepotrebnem kopiči ju V skladišču, saj ne vemo kaj in kxzm bi s njimi. In 
kot so nam ti predmeti v breme - tako zaradi zavzemanja dragocenega prostora in 
tudi po denarni plati, ker nam zamrznjujejo obratna sredstva ali pa zanje moramo 
plačati anuitete, če gre za osnovna sredstva - so drugim organizacijam nujno potreb-
ni za redno proizvodnjo. 

Doslej smo vedeli le za zbiranje koristnih odpadkov (sekurdarnih surovin). Prav za-
tegadelj je pobuda iz Zagreba, kjer so na začetku aprila letos ustanovili prvo ju-
goslovansko računalniško vodeno borzo obvestil za ponudbo, povpraSevanje, nakup, 
prodajo in menjavo - hvalevredna. Gre za informacijo glede surovin, odpadkov, snovi, 
izdelkov, orodij, naprav, pripomočkov, strojev, njihovih delov, sklopov, podsklopov, 
tehnologije, strojnih in rokodelskih zmogljivosti ter za nudenje nasvetov (consul-
ting). 

Zatorej imamo enkratno priloSnost za "odmrznitev" naSih neaktivnih sredstev, od ne-
kurantnih skladiščnih zalog, neizrabljenih proizvodnih zmogljivosti, do odpisanih, 
zavrSenih strojev. Za prijave teh naSih preseSkov ne kaže čakati na dolgotrajno 
dogovarjanje (zaradi lastne organiziranosti), v pomoč vam je borza informacij, ki 
se imenuje BURZA SORT in sprejema prijave ne le od organizacij, temveč tudi od po-
sameznikov s skromno letno članarino - le 800 dinarjev. Njen naslov je: 

BURZA SORT, Bogovideva l / I , 41000 ZAGREB 

telefon (041) 432-282, teleks 21156 edi zg yu. 

Glede tega, ker je to prvi primer računalniškega posredovanja informacij izmed po-
nudbe in povpraSevanja, kaie pohvaliti to pobudo z Sel jo, da tudi ndS kolektiv če-
dalje bolj uporablja to enkratno moSnost. 

Sleherni privarčevani dinar je prispevek ne zgolj za posertezni tozd ali naS delov-
ni kolektiv, ampak za druSbo v celoti. 

Potrebno nam je le za kratke trenutke odstirati zaveso, pogledati okoli sebe in 
8poznali bomo kaj nam je storiti. 

Tone 
Jalšovec 
je odšel 
nenadoma 

Tone Jalšovec sodi med 
tiste delavce, ki so pred 
nekaj desetletji prišli v 
Ziri in se tu zelo uspešno 
vključili v delo. Tone je 
bil do leta 1970 zaposlen v 
Modnih oblačilih kot zelo 
uspešen krojač. Izkazal 
se je tudi v sindikalni or-
ganizaciji, kjer se je tedaj 
zavzemal za interese de-
lavcev. 

Po razformiranju Mod-
nih oblačil je prišel v Al-
pino, kjer se je priučil in 
tudi nekaj let delal v ši-
valnici, potem pa je odšel 
v splošnoorganizacijski 
sektor in tu delal kot no-
čni čuvaj. 

Pred približno letom 
dni smo prvič zvedeli za 
njegovo bolezen, toda z 
njim vred smo jo podce-
njevali in menili, da člo-
veka v najlepših letih ne 
bo premagala. Na delu je 
Tone vztrajal do zadnjega 
dne, zato nas je nepriča-
kovana izguba dobrega 
kolege še toliko bolj pri-
zadela. 
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roj. 1957 čevlji San Marco Tržič 
1962 San Marco Gorica 
1959 San Marco Alpetour 
1957 San Marco Alpetour 
1962 Alpina Jesenice 
1960 San Marco Olimpija 
1966 Alpina Novinar 
1965 Alpina Olimpija 
1963 Lange Olimpija 
1967 Alpina Jesenice 
1965 Lange Jesenice 
1967 Alpina Jesenice 
1965 Lange Alpetour 
1966 Alpina Olimpija 

Podobno kot lani pri dekletih, je letos tudi pri moški reprezen-
tanci prišlo do povečanja ekipe na račun mladih. Ti imajo tako pri-
ložnost stalnega p r imer jan ja z že uveljavljenimi asi. Za s tare jše pa 
velja naslov pesmi ansambla Lačni Franz: »Ne mi dihat za ovra-
tnik!« 

Ekipa: 
Bojan Križaj 
Jur i j Franko 
Boris Strel 
Jože Kural t 
Grega Benedik 
Tomaž Cerkovnik 
Rok Petrovič 
Tomaž Čižman 
Igor Podboj 
Sašo Robič 
Matej Oblak 
Robert Žan 
Luka Knific 
Klemen Bergant 

Na kratko si poglejmo kako so naši najboljši dosegli uvrstitev v 
moško reprezentanco. 

Grega Benedik je v veleslalomu 25. na svetovni rang lestvici. 
Njegova najbol jša uvrstitev je sedmo mesto na svetovni seriji v Bor-
niiu. Sledijo: 

14. mesto, svetovni pokal Kirchberg 
1. mesto, FIS veleslalom Kope 
2. mesto, FIS veleslalom Mežica itd. 
V letošnji sezoni ga je spremljala smola, na jp re j kila, nato še 

Poškodba palca. 
Tomaž Čižman je v evropskem pokalu kar šes tkra t dobil točke 

in sicer za 5., 6., 7., 10., 11. in 12. mesto. Izredno uspešen je bil na 
dveh ameriških turnejah, k jer predvsem velja omeniti zmago v 
Tremblantu in drugo mesto v Snowbasinu. Dobil je še FIS tekmo v 
Kranjski gori, državnih naslovov ima pa že toliko, da jih niti ne 
uvršča med večje uspehe. 

Rok Petrovič je v evropskem pokalu dvakrat posegel po točkah, 
Postal je dvakratni balkanski prvak, v ZDA je bil enkra t prvi in en-
krat drugi. 

Sašo Robič je s srebrno medaljo na svetovnem prvenstvu dopol-
nil kolekcijo, ki sta jo priborila Petrovič z zlato in bronasto in Čiž-
man z dvema bronast ima kolajnama. 

Robert Žan je bil na svetovnem prvenstvu sedmi in deveti, bi-
stveno več ni bilo mogoče, ker ni štartal v prvi jakostni skupini; 

predvsem to velja za slalom, ko je bila progra mehka. Postal je tudi 
državni prvak, posebej pa je blestel na preglednih in domačih FIS 
tekmah. 

Klemen Bergant je predvsem prvak v poškodbah. Kar dvakrat 
je zlomil nogo, pa kljub temu uspel priti v vrh naših upov. Postal je 
mladinski balkanski prvak v veleslalomu, dobil je bron v slalomu, 
ima pa še dve si jajni uvrstitvi na FIS veleslalomu na Krvavcu, k jer 
je bil drugi, v slalomu v Mariboru pa tretj i . 

V ženski reprezentanci smo slabše zastopani. Med dvanajst imi 
sta le dve, ki vozita naše čevlje. 

Nataša Bokal, članska državna prvakinja v smuku z veliko 
prednostjo in Katja Lesjak, državna mladinska prvakinja, tekmoval-
ka, ki je izredno hitro prišla v vrh našega ženskega smučanja . 

V mladi moški A reprezentanci od dvanajs t ih tekmovalcev kar 
polovica smuča na SR-u. 
Matjaž Naglič roj. 1966, Triglav 
Matej Čujež 1967, Fužinar 
Pavli Čebulj 1967, Fužinar 
Uroš Markič 1968, Tržič 
Samo Borovinšek 1969, Cerkno 
Jani Grašič 1969, Alpetour 

Tudi v ženski mladi A reprezentanci je polovica »naša«. 
Nataša Štancer roj. 1966, Olimpija 
Mojca Dežman 1967, Triglav 
Lea Dežman 1968, Triglav 
Kat juša Pušnik 1969, Črna 
Romana Kotnik 1969, Kran j ska gora 

Od desetih pionirjev jih osem vozi Alpina čevlje. 
Gregor Grilc 
Andrej Miklavc 
Dejan Dodig 
Matej Jovan 
Janez Šumi 
Gregor Stojanovič 
Mitja Kune 
Mitja Adamič 

Pionirke 
Vesna Dolžan 
Polona Hafner 
Maja Škr janec 
Petra Plajbes 
Karin Glavan 

roj. 1970, 
1970, 
1970, 
1970, 
1970, 
1971, 
1971, 
1971, 

roj. 1970, 
1970, 
1972, 
1971, 
1971, 

Triglav 
Alpetour 
Valentin Vodnik 
Radovljica 
Triglav 
Triglav 
Fužinar 
Fužinar 

Kran j ska gora 
Alpetour 
Novinar 
Alpetour 
Olimpija 

Janez Šniitek 

Ledinica zanimiva 

Ustno izročilo o dogajanju v 
Preteklosti vse bolj uha ja v po-
zabo. Prav je, da zato vsaj neka-
tere pripovedi zapišemo dokler 
Je še čas. S tem ohran jamo kul-
turno in življenjsko zakladnico 
Preteklosti. Seveda se pripovedi 
razlikujejo glede na spomin pri-
povedovalca in včasih tudi neko-
liko odstopajo od resničnega do-
dajanja . Prav zato sem posegel 
tudi v Loške razglede, da sem 
mogel sestavku dati kolikor toli-
ko zanesljive podatke. 

Na mestu, k jer sedaj stoji cer-
kev sv. Ane na Ledinici, je že 
Prej stala cerkev, ki je bila po-
svečena sv. Ožboltu in jo prvič 
omenjajo po zapiskih v Loških 
urbarj ih leta 1501. Nikjer ni za-
pisano, kdaj je bila ta cerkev 
ograjena in kakšna je bila. Men-
da je bila zidana v gotskem slo-
gu. Ustno izročilo trdi, da je ime-
la ta cerkev pod ol tar jem podze-
meljski rov, ki je bil povezan z 
Maršotno jamo nad strugo Sore. 
Menda je bil tu notri tudi skrit 
zaklad, odnosno cerkvene dra-
gocenosti, ki so jih tu skrivali 
Pred Turki. Ob vpadu Turkov se 

je v Maršotno jamo baje skrila 
deklica, ki se ji je od strahu pred 
Turki omračil um in ni hotela 
več zapustiti skrivališča. Hrani-
la se je z zelišči in s hrano, ki so 
ji jo prinašali okoliški prebival-
ci. Ni znano po kom je dobila ja-
ma ime; ali se je ta deklica ime-
novala Maršota; ali je ime jame 
po čem drugem. 

Tedan ja cerkev je bila v začet-
ku 18. stoletja ali točneje, po le-
tu 1700 že v razpadajočem sta-
nju. Kot trdijo tedanji zapiski, 
na j bi bila s tara cerkev v pribli-
žno enakem tlorisu kot je seda-
nja. Za točnejša spoznanja bi bi-
lo potrebno več zahtevnejših tal-
nih raziskav strokovnjakov. 
Morda bi se pri izkopavanju na-
šel tudi zasut podzemeljski rov, 
ki se omenja v ustnem izročilu. 
Če upoštevamo dejstvo, da so v 
Goropekah dozidali cerkev leta 
1733, je prav gotovo, da se je za-
četek zidanja na Ledinici zavle-
kel kakih 15 let. Tedanji denarni 
viri in zmožnosti pač niso dovo-
ljevali hi t rejšega tempa. Verjet-
no so začeli s podiranjem stare 
cerkve na Ledinici pred letom 

1750. Ko so leta 1913 obnavljali 
streho zvonika in nadomeščali 
do t ra jane hrastove skodle z ba-
kreno pločevino, so opazili na 
zvonikovi leseni konstrukciji le-
tnico 1771. Ko pa so pred neka j 
leti popravljali streho in zuna-
njost cerkve, se je po naključju 
odkrušil belež nad vrati zakristi-
je. Po luščenju se je pokazala le-
tnica 1758, kar je dokaz, da je bil 
to leto že nare jen omet in delo 
opravljeno. Pri zidavi cerkve so 
postavili z grebena zraven cer-
kve lesene odre, da so lahko po-
ložno celo voli dovažali gradbeni 
material okoli cerkve. Z višino 
zidave so odre toliko dvigali in 
nadgrajevali , kot je bilo potreb-
no, celo v višino zvonika. Vendar 
so menda le Picnovi voli iz Jarč-
je doline bili tako korajžni, da so 
vozili po teh odrih. 

Po pripovedovanju vaščanov 
Ledinice, na j bi bila cerkev ne-
koč pri Šinkovcu na Ledinici, 
ker so še danes v hišnem oboku 
luknje z lesom, v katerem so sle-
dovi vrvi kot pri zvonjenju. Mo-
goče so ob zidavi nove cerkve 
uporabljali prostore za bogoslu-
žje. Luknje v stropu in sledovi 
vrvi v lesu pa niso zanesljivo pri-
čevanje. Prav takšne luknje sem 
videl pri Šinkovcu na Medved-
jem brdu in na Meji na Pasji ra-

vni nad Črnim vrhom, vendar so 
bile luknje pri teh dveh kmetih 
namen jene za obešanje zaklane 
živine, ko so vrvi potegnili skozi 
obokan strop in jih privezali v 
nadstropju. V lovskem dvorcu v 
Žireh (stari šoli) pa so v ta na-
men v stropu vzidane kljuke, na 
katere so obešali ustrel jeno div-
jačino. 

Notranjost cerkve na Ledinici 
so delali v letih 1773 in 1774, o 
čemer piše umetnostni zgodovi-
nar Franc Štukelj v Loških raz-
gledih predlanskim. Cerkev, ki 
je zidana v baročnem slogu, je 
dobila tudi ustrezno notranjost . 
Avtor omenja , da je ol tarje in 
notranjo slikarijo izdelal Franc 
Ledervasch iz Stražišča pri Kra-
nju, čigar oče se je t j aka j prese-
lil iz okolice Solnograda (Salz-
burg). Omenjeni umetnik je de-
lal s svojo družino. Ni izključe-
no, da pri delih ni sodeloval tudi 
kakšen drug umetnik in podo-
bar, menda celo iz Rovt. V kas-
nejših prenovitvah je delal tudi 
Štefan Šubic. 

Glavni oltar cerkve je posve-
čen sveti Ani, medtem ko so 
pre jšn jega zavetnika sv. Ožbolta 
postavili na stranski oltar. Na 
s t ranskem oltarju je tudi sv. Flo-
rijan. 

(Nadaljevanje 



To je naš kraj To je naš kraj To je naš kraj 

Ob dvajsetletnici Moškega 
pevskega zbora Alpine 

Takole se je na svojem slavnostnem koncertu številnim Ži-
rovcem predstavil Moški pevski zbor Alpine 

Dvajset let je od tedaj, ko je 
sredi brnenja strojev in trdega 
dela v borbi za vsakdanji kruh 
med preprostimi delavci v pri-
krojevalnici Alpine vzniknila 
ideja, ki je bila v tesni povezano-
sti s spoznanjem, da človek ne 
živi le od materialnih dobrin, ki 
jih ustvarja za vsakdanje življe-
nje, marveč mu je nujno potreb-
no tudi udejstvovanje na duhov-
nem področju. Tako je nastal 
moški pevski zbor Alpina, ki de-
luje še danes kot posledica veli-
ke želje skupine delavcev iz ne-
posredne proizvodnje po petju. 
Ideja o ustanovitvi pevskega 
zbora je bila torej posledica kul-
turne osveščenosti teh delavcev. 
Ti ljudje so želeli ponovno oživi-
ti nekdaj dokaj cvetočo pevsko 
dejavnost v našem kraju. Da bi 
bila ideja čimprej uresničena, so 
k sodelovanju pritegnili še ne-
kaj drugih pevcev, izven njihove 
ožje sredine. Tako so kmalu za-
donele prve pesmi. Odmev teh 
prvih akordov prijetno zveni še 
danes v srcih tistih, ki so jih prvi 
oblikovali. 

Kako je zbor nastajal in se 
razvijal, je bilo že podrobno opi-
sano v zborniku, ki je izšel ob 
njegovi petnajsti obletnici. Ome-
nimo naj le, da je bil prvi, ki je 
zbor vodil, Janez Oblak, ki pa je 
zaradi bolezni po krajšem ob-
dobju moral z delom prenehati. 
Vodstvo zbora je nato prevzel 
Anton JOBST in ga vodil polnih 
devet let. Pod njegovim vod-
stvom je zbor dosegel viden na-
predek. To so potrjevali številni 
nastopi v domačem kraju, pa tu-
di v širšem občinskem in sloven-
skem merilu. 

Antona Jobsta se pevci spomi-
njajo z veliko hvaležnostjo in 
občudovanjem. Osmo desetletje 
njegovega življenja je že teklo, 
ko je še vodil naš zbor. Uspešno 
delovanje zbora ni bila le zaslu-
ga njegovih izrednih pedagoških 
sposobnosti, ki si jih je pridobil 
v sloviti orglarski šoli Antona 
Foersterja in mu jih posredoval 
slovenski skladatelj Stanko 
Premrl, marveč je pevca k priza-
devanju podžigala tudi njegova 
mladostna energija, ki je kljub 
visoki starosti v njem še vedno 
prekipevala in jih spodbujala, 
da so se delu posvečali z vso res-
nostjo. 

Ob desetletnici delovanja zbo-
ra in ob osemdesetletnici Anto-
na Jobsta nam je le-ta svetoval, 
naj bi vodstvo zbora prepustili 
mlajšemu pevovodji. Takrat je 
umetniško vodstvo zbora prev-
zel Slobodan POLJANŠEK, ki je 
z novim repertoarjem in tudi z 
večjim številom novih pevcev 
vnesel vanj prijetno svežino. V 
času njegovega vodenja se zbor 
ponaša z vrsto uspelih nastopov, 
zlasti na občinskih revijah, kra-
jevnih proslavah in samostojnih 
koncertih. Nastopali pa so tudi v 
zamejstvu, v okviru kulturnega 
sodelovanja škofjeloške občine z 
zamejskimi Slovenci na Gori-
škem. 

Pomemben korak na Žirov-
skem je bila tudi ustanovitev 
Ženskega pevskega zbora pred 
štirimi leti, ki je z Moškim pev-
skim zborom Alpine prerastel 
tudi v Mešani pevski zbor Anton 
Jobst, 23. oktobra 1983. 

Dvajsetletni jubilej Moškega 
pevskega zbora Alpine nikakor 

ne sme pomeniti samozadovolj-
stva ob doseženih uspehih v pre-
teklem obdobju, temveč bolj kot 
spodbuda za nadaljnje delo na 
pevskem področju. Ustanovni 
člani Moškega pevskega zbora 
Alpine ob dvajsetletnem jubile-
ju zaslužijo posebne čestitke in 
priznanje, da so s svojo pobudo 
poskrbeli za nadaljevanje boga-
te pevske tradicije v našem kra-
ju, seveda pa je vse pohvale po-
trebno izreči tudi ostalim, ki so 
se zboru pridružili kasneje in so 
tako omogočili njegov obstanek 
in kvaliteten razvoj. Priznanje 
velja tudi pevovodji Slobodanu 
Poljanšku, ki je z desetletnim 
vodenjem dal zboru svoj pečat 
in razgibal v našem kraju pev-
sko kulturo, s kakršno se ne mo-
re ponašati niti marsikateri več-
ji kulturni center. 

Tako je bil 12. maja slavnostni 
koncert, na katerem so se poleg 
jubilantov, Moškega pevskega 
zbora Alpina, predstavile tudi 
pevke Ženskega pevskega zbora 
DPD Svoboda Žiri in Mešani 
pevski zbor Anton Jobst. 

Lahko rečemo, da so se vsi 
trije zbori izkazali z izborom 
pesmi in dobro kakovostjo in 
skoraj štiristo poslušalcev je bi-
lo navdušenih. Kot se za tak ju-
bilej spodobi, so nekateri dobi-
vali tudi priznanja. Gallusova 
odličja je podelil predstavnik 
ZKO Škofja Loka Peter Finžgar. 

Bronaste značke so prejeli: 
Anton Čadež korepetitor Mo-

škega, Ženskega in Mešanega 
zbora. 

Janez Starman, Valentin Ko-
kalj, Marjan Jesenko, Mirko 
Cankar. 

Srebrno Gallusovo odličje: 
Slobodan Poljanšek zboro-

vodja Moškega, Ženskega in 
Mešanega pevskega zbora in Ja-
nez Trček. 

Zlato Gallusovo odličje pa so 
prejeli pevci, ki pojejo že več kot 
25 let. Vsi ti člani zbora so pre-
pevali že v drugih zborih predno 
je bil ustanovljen Moški pevski 
zbor Alpina. Le-ti so: Toni Ža-
kelj, Franc Loštrek, Franc Za-
lar, Matija Zaje, Jaka Klemen -
čič, Anton Gorju p. 

Peter Finžgar je Mešanemu 
pevskemu zboru, Anton Jobst 
ob tej priliki podelil plaketo z li-
kom žirovskega skladatelja An-
tona Jobsta. 

Zaslužnim organizatorjem in 
pevcem se je v imenu delavcev 
Alpine zahvalil predsednik 
konference 0 0 ZS Alpine Jan-
ko Rupnik. 

Prvi referent in sedanji pred-
sednik Viki Žakelj vodi duhovno 
in organizacijsko zbor vseh 20 
let. Njegovo delo ni bilo lahko, 
saj je moral skrbeti za različne 
potrebe zbora, vaje, obleke, za-
menjava pevcev in delovnega 
mesta popoldanske izmene, na-
stope, prevozi ter pridobivanje 
novih pevcev kar je še bolj va-
žno za obstoj zbora. Zato mu je 
v imenu delavcev sindikalnega 
odbora izročil priznanje kot za-
hvalo za ves trud in požrtvoval-
nost za delo. h 

Tudi sedanji pevovodja Slobo-
dan Poljanšek slavi letos 10-Ie-
tnico strokovnega vodenja Mo-
škega pevskega zbora Alpina, 
zato mu je v imenu sindikalne 
organizacije prav tako izročil 
spominsko darilo. 

Prvi pevci, ki pojejo že 20 
let. Tone Gorjup, Jaka Klemen-
čič, Drago Pisanec, Franc Zalar, 
Toni Žakelj in Viki Žakelj, so 
prav tako prejeli spominsko da-
rilo. 

Moškemu pevskemu zboru so 
čestitali tudi predstavniki dru-
gih dveh zborov, ki delujeta v Ži-
reh, še posebej pa se je pevcem 
zahvalil glavni direktor delovne 
organizacije Alpina Tomaž Ko-
šir, ki je ocenil velik prispevek 
pevcev k bogatenju kulture na 
Zirovskem. 

Zares, bilo je lepo! 
Toni ŽAKELI 
Nejko PODOBNIK 

Priznanja, Gallusove značke 
in priznanje Zveze kultur-
nih organizacij Škofja Loka 
je podelil predsednik ZKO 
Peter Finžgar 

Čestitamo 
Janko Rupnik, predsednik 
konference osnovnih orga-
nizacij zveze sindikatov Al-
pine je podelil priznanja 
najbolj zvestim godbenikom 

Čestitamo 
Peter Finžgar je podelil tudi 
spominsko plaketo Mešane-
mu pevskemu zboru Anton 
Jobst. Bronasta plaketa je 
izdelana po grafični stvaritvi 
akademskega slikai-ja To-
maža Kržišnika 

» DFLO- ŽIV1.1 L N J K« je 
glasilo ALPINE, tovarne 
obutve Žiri, Strojarska 
ul. 2, n. sol. o., ki ima v 
svoji sestavi: TOZD Proiz-
vodnjo, TOZD Prodajo in 
Delovno skupnost skup-
nih služb. — Ureja ga 
uredniški odbor: Anica 
Govekar, Ratio Kavčič, 
Anton Fniko. Helena 
Kavčič, Marjan Pišljar, 
Anuška Kavčič — teh-
nični urednik, Nejko Po-
dobnik — glavni in odgo-
vorni urednik. — Izhaja 
mesečno, naklada 2200 
izvodov. Fotografije: Bri-
gita Grošelj. Tisk TK Go-
renjski tisk, Kranj 


